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Na obálce foto V. Jakubce: Zimní poezie uličky bez jména s nepublikovatelným názvem

dostává se Vám do rukou první letošní číslo našeho Zpravodaje. Omluv-
te prosím, že vychází s mírným zpožděním. Je způsobeno snahou a pře-
mýšlením mnohých kolegů a spolupracovníků zejména z komise pro tisk 
a informace, kteří chtějí vtisknout tomu letošnímu ročníku pozměně-
nou tvář. Rádi bychom, aby se Zpravodaj stal pestřejším a čtivějším. Aby 
odrážel více život v našem městě. Aby nebyl příliš o politice a zveřejňování 
jen některých názorů. Tomu všemu má napomoci upravená grafi ka, nový 
okruh spolupracovníků a možná i dopisovatelů.

Doufáme, že se Vám bude líbit a budete jej rádi číst. 
Ing. arch. Jaroslav Klaška, starosta

Vážení spoluobčané,

Milí spoluobčané, před několika 
měsíci jsem byl zvolen starostou Šla-
panic. Přijal jsem tuto funkci rád a při 
přemítání o tom, co mě minulé období 
v novém životním poslání potkalo, mi 
vytanuly na mysli některé podněty, jež 
vám v následujících řádcích nabízím.

Nové životní tempo přineslo do 
mého života vítané i neznámé rozmě-
ry. Začal bych rodinnou atmosférou, 
kterou v básničce trefně podchytil náš 
Honzík – táta není doma. Rád ale při-
pojuji, že navzdory týdenním absencím 
u rodinného krbu se povinnosti snažím 
plnit poctivě. Z rodinného života se 
intenzívněji těšíme především o víken-
dech. Můj pracovní čas naplňuje spolu-
práce s místostarosty, s nimiž hlouběji 
pronikáme do problémů našich Šlapa-
nic. Denně absolvuji pět až deset jed-
nání, která ale stihnu z velké části jen 
vyslechnout. Na odpověď a řádné pro-
mýšlení nezbývá čas a hned začíná jed-
nání další. Uplynulé tři měsíce v duchu 
hodnotím jako hektické a je mi jasné, 
že ze stávající situace vede jedna jediná 
cesta – trpělivá a postupná.

Problémy bych rozdělil na letité, pro-
blémy z minulého volebního období 
a problematiku nových podnětů a nové-
ho rozvoje města. 

Projekty, které jsme převzali po před-
cházejícím vedení:
–  rekonstrukce komunikací a chodní-

ků (Výběrové řízení na třetí, závěreč-
nou etapu těchto projektů bylo zruše-
no kvůli nedostatkům v předchozím 
projektu.)

–  obytná zóna Brněnská pole (Cílem je 
výstavba asi čtyř set nových bytů rea-
lizovaných bez negativních důsled-
ků pro naše město. S tím souvisí 
i složité vazby na okolí: řešení dopra-
vy, pozvolný nárůst počtu obyvatel-
stva a tím vyvolaná potřeba nových 
míst v MŠ, ZŠ...)

–  projekt CTParku – neboli průmys-
lová zóna Šlapanice (Hledáme řeše-
ní s omezením negativ, např. nově 
navržené páteřní komunikace by od-
lehčily provozu na Brněnské, Švehlo-
vě a Husově ulici.)

–  oddílná kanalizace (Dokončení stavby 
a motivace spoluobčanů k vybudová-
ní vlastních přípojek do této kanaliza-
ce. Bez tohoto připojení by totiž celá 
akce, vč. všech potíží a omezení, které 
jsme zažívali a zažíváme, vynaložené 
fi nance a práce ztratily smysl a celé 
město by se dostalo do těžko předsta-
vitelných problémů.)

–  nástavba mateřské školy Zahrádka na 
Havlíčkově ulici

–  rekonstrukce smuteční obřadní síně 
na hřbitově (Zde musíme rychle 
reagovat na dřívější nehospodárné 
představy a některé nedostatky, vč. 
administrování dotace.)
Nové podněty, jež bychom rádi reali-

zovali:
–  zlepšení funkčnosti městského úřadu 

(Aktivní a tvůrčí přístup k práci, sluš-
nost a korektnost ke spoluobčanům. 
Přikročili jsme k provedení personál-
ního a organizačního auditu na měst-
ském úřadě, který by měl přinést jas-

Pohled do starostovy kanceláře



2

ný pohled na fungování úřadu jako 
celku i jeho jednotlivých odborů. Ve 
svém výsledku by měl výrazně pomo-
ci ke zjednodušení a zlepšení jeho 
funkčnosti, a tím i ke spokojenosti, 
jak občanů, tak i zaměstnanců.) 

–  optimalizace městského rozpočtu 
(Stále ještě hledáme optimální sklad-
bu výdajů, která zabezpečí jak běžný, 
byť možná úspornější provoz města 
a městského úřadu, tak i tolik potřeb-
né prostředky na opravy, rekonstruk-
ce a další rozvoj města: materiální, 
kulturní, společenský a sportovní. 
Finanční odbor sleduje tok dotací – 
díky aktivnímu přístupu pověřené 
pracovnice jsme už podali první dvě 
žádosti o dotace na sportovní hřiště 
v areálu základní školy a v městském 
parku.)

–  kanalizace (Dokončování splaškové 
části oddílné kanalizace a napojová-
ní nemovitostí a problém, co se sta-
rou kanalizací. Měla by sloužit jako 
dešťová, ale dosud se nikdo dostateč-
ně nezajímal o to, v jakém stavu tato 
kanalizace je. Proto je rekonstruk-
ce komunikací a chodníků závislá na 
prověření stavu všech inženýrských 
sítí vč. oné stávající, v budoucnu 
dešťové kanalizace. Nově vzniklá pra-
covní skupina sestavuje projekt odka-
nalizování města – zjištění stavu, 
opravitelnost apod.) 

–  lékařská služba první pomoci – 
pohotovost (Doufám, že po schvále-
ní v orgánech Jihomoravského kraje 
a města Brna budeme moci v příštím 
čísle Zpravodaje informovat o zlepše-
ní fungování této služby.)

Závěrem výčtu všech pracovních po -
vinností chci říci, že mě těší každé po-
vzbuzení, kterého se mi od spoluobčanů 
a také od mých spolupracovníků dostá-
vá. Těší mě také jejich trpělivost a podpo-
ra, kterou cítím při řešení všech problé-
mů. Jsem rád, že se tentokrát zapojilo do 
práce výborů zastupitelstva a komisí rady 
města celkem 112 spoluobčanů. Naše 
koalice žádným řádně navrženým kandi-
dátem ani z řad opozice nepohrdla a těší-
me se na výsledky jejich práce. Myslím, že 
mi i ostatní dají za pravdu, že největším 
nepřítelem je čas a tak se budeme spo-
lečně učit, jak jej nejlépe a konstruktivně 
využívat k naší radosti a vašemu užitku. 
Příjemné téměř jarní dny přeje

  Ing. arch. Jaroslav Klaška, 
starosta Šlapanic

Připravila Ivana Horáková

Dnem mého narození byl 28. červen 
1962 a prvních deset let života jsem 
prožil v Kobylnicích, odkud pocháze-
jí oba moji rodiče. Protože tatínek byl 
dlouholetým vedoucím plynoslužebny 
JMP Brno ve Šlapanicích, přestěhovali 
jsme se v roce 1973 do Šlapanic, kde si 
rodiče postavili rodinný dům. Po ukon-
čení ZDŠ ve Šlapanicích jsem absolvo-
val Střední průmyslovou školu staveb-
ní v Brně, obor pozemní stavby, kde 
byl mým třídním profesorem šlapanic-
ký občan Ing. Ivan Kouřil. Následně 
jsem pokračoval ve studiích na fakul-
tě architektury VUT v Brně, kterou 
jsem dokončil v roce 1986. Snad asi 
jako každého architekta i mne to hnalo 
do projekce. Také proto jsem nastoupil 
své první zaměstnání v Brnoprojektu, 
kde jsem pracoval do roku 1991. Tehdy 
Brnoprojekt zanikl a já jsem se popr-
vé „dostal služebně do Šlapanic“, kde 
jsem nastoupil na stavební úřad naše-
ho městského úřadu. To jsem už byl 
čerstvým členem KDU-ČSL. 

Na našem úřadě jsem poprvé oku-
sil státní správu, která jde, alespoň na 
obcích, ruku v ruce s komunální poli-
tikou. Nicméně v roce 1995 jsem ode-
šel k mému nynějšímu mateřskému 
zaměstnavateli – k Brněnským vodár-
nám a kanalizacím, a. s. (Mateřské-
mu říkám proto, že jsem stále jejím 
zaměstnancem, i když jsem nyní dlou-
hodobě uvolněn pro výkon funkce sta-
rosty města.) Po komunálních volbách 

v roce 1998 jsem byl tehdejším staros-
tou, Ing. Václavem Horákem, osloven 
s nabídkou na post předsedy stavební 
komise rady města. Nabídku jsem při-
jal a spolu s dalšími kolegy, které jsem si 
vybral, jsme se snažili vypracovat řadu 
návrhů pro radu města, z nichž někte-
ré došly až do realizace (lokalita rodin-
ných domů „Na zahrádkách“ a „Nad 
pustým mlýnem“). V projektu rekon-
strukce městského parku se uskuteč-
nila pouze tribuna, protože poté při-
šly volby a další části našeho projektu 
se již nerealizovaly. Dále jsme chtěli 
realizovat osvětlenou stezku pro pěší 
do Bedřichovic, kde jsme však narazi-
li na majetkoprávní problémy. Věno-
vali jsme se také dopravní problema-
tice Šlapanic a Bedřichovic včetně 
problémů parkování a iniciovali jsme 
vznik několika dětských hřišť (v sídliš-
ti panelových domů na Brněnské uli-
ci, u sokolovny a v Bedřichovicích). Od 
roku 1993 jsem autorizovaným archi-
tektem a v roce 1999 jsem dokončil 
postgraduální studium technického 
znalectví Ústavu soudního inženýrství 
VUT v Brně. 

V minulém volebním období jsem 
byl zvolen do zastupitelstva měs-
ta. Před komunálními volbami jsem 
uvažoval o tom, že bych chtěl nabíd-
nout své zkušenosti a znalosti ve pro-
spěch Šlapanic, a tím i nás všech. Po 
volbách jsem byl jako vedoucí vítěz-
né strany zvolen starostou a rád bych, 

stejně jako moji kolegové – a vím, že 
i koaliční partneři – pomohl našemu 
městu. 

Velkou inspirací pro mne je, když se 
svojí rodinou podnikáme různé výlety 
a kratší „poznávací dovolené“ do růz-
ných koutů naší země, a nejen té. Zasta-
vujeme se v různých městech a měs-
tečkách a všímáme si jejich atmosféry. 
Rozdíly mezi jednotlivými sídly jsou 
opravdu zřetelné. Někde mají krásné 
náměstí s parkovou úpravou, renovo-
vaným zámečkem, radnicí nebo hotýl-
kem, upravené historické jádro, zbrusu 
nové komunikace, k tomu nově dláždě-
né chodníky, koupaliště nebo aqua-
park, hřiště, pěknou školu, průmyslo-
vou zónu a jiné soukromé podnikání, 
které je pozitivem pro dané město. 
Ještě daleko zřetelněji lze rozdíl vní-
mat v okolních zemích. Někde jsem na 
dotaz řekl, že bych rád pomohl naše-
mu městu na cestě do Evropy. Jakkoliv 
se to zdá nadnesené, jsem pevně pře-
svědčen, že je třeba vyjít z naší „šlapa-
nické“ ulity a porozhlédnout se a inspi-
rovat dobrými příklady a zvyklostmi 
těch, co jsou dále než my. Příkladů je 
více než dost. Rád bych využil, stej-
ně jako to dělají jinde, všeho, co máme 
k dispozici: naši polohu, historii, dobré 
a ochotné kolegy a spoluobčany k roz-
voji města, aby si, až se u nás zastaví na 
svých cestách naši krajané nebo i obča-
né sousedních zemí, mohli říci: tak zde 
žijí a pracují lidé, kterým není jedno, 
kde žijí, kteří si váží všeho, co mají, o to 
pečují a rozvíjejí své město.

 PŘEDSTAVUJEME VEDENÍ MĚSTA

Starosta Ing. arch. Jaroslav Klaška

Z města   /
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Ing. arch. Jaroslav Klaška – člen 
KDU-ČSL, místopředseda míst-
ní organizace KDU-ČSL, starosta, 
zastupuje město navenek, na sta-
rosti má územní rozvoj, rozhodují-
cí investiční záměry, jedná za měs-
to s investory, vede městskou poli-
cii, vede komisi stavební a územní-
ho plánování

Ing. Miroslav Mrkvica – člen ODS, 
předseda místního sdružení ODS, 
1. místostarosta, v kompetenci má 
veškerou problematiku mimo obec, 
je jednatelem Satesa, zastřešuje 
komisi pro tisk a informace, má na 
starosti veškerou agendu zastupi-
telstva města

Pavel Horák – předseda Hnutí pro 
rozvoj Šlapanic, místostarosta, 
má na starosti veškerou agendu 
obce Šlapanice, je předseda byto-
vého družstva Šlapanic, je členem 
představenstva OPS Austerlitz – 
Mohyla míru, má na starosti agen-
du a přípravu rady města, zastře-
šuje veškeré komise kromě komise 
pro tisk a informace

Jiřina Burianová – členka ČSSD, 
členka komise sociální a zdra-
votní

Vlastimil Formánek – nominován 
za KDU-ČSL, předseda pořádkové 
a bezpečnostní komise

MUDr. Ladislav Groch – nomino-
ván za Hnutí pro rozvoj Šlapanic, 
člen komise sociální a zdravotní

Ludmila Hloušková – nominována 
za KDU-ČSL, předsedkyně fi nanč-
ního výboru

Ing. Václav Horák – člen KDU-ČSL, 
člen rady města, předseda Míst-
ní organizace KDU-ČSL, byl sta-
rostou v letech 1998–2002, od roku 
2004 náměstek hejtmana Jihomo-
ravského kraje, člen komise staveb-
ní a územního plánování, fi nanční-
ho výboru 

Ing. Václav Hrabálek – člen KDU-
ČSL, člen rady města, byl staros-
tou v letech 1994–1998, člen kont-
rolního výboru

Mgr. Aleš Charvát – nominován 
za Moudrou volbu pro Šlapanice 
a Bedřichovice, předseda kontrol-
ního výboru

Mgr. Lubomír Konečný – nomino-
ván za Nezávislé

Mgr. Vladimír Krofta – člen ODS, 
člen Rady Místního sdružení ODS, 
člen kontrolního výboru

RNDr. Ing. Stanislav Matýšek, CSc. 
– člen ODS, člen rady města, člen 
Rady Místního sdružení ODS, člen 
fi nančního výboru

Milan Palásek – nominován za Moud-
rou volbu pro Šlapanice a Be dři-
chovice 

Ing. Jana Skácelová – nominována za 
Nezávislé, členka fi nančního výboru

Ing. Václav Sobotka, CSc. – nomino-
ván za Šanci pro Šlapanice, předseda 
komise pro tisk a informace

Mgr. Šárka Štěpánková – nominová-
na za Stranu zelených, členka komise 
pro výchovu, vzdělání a využití vol-
ného času

Mgr. Petr Urík – nominován za Hnutí 
pro rozvoj Šlapanic, člen rady měs-
ta, předseda komise pro výchovu, 
vzdělání a využití volného času

Ivan Vavro – člen KDU-ČSL, člen 
komise stavební a územního pláno-
vání, předseda Osadního výboru pro 
místní část Bedřichovice

MUDr. Dalibor Zeman – nomino-
ván za Moudrou volbu pro Šlapani-
ce a Bedřichovice, člen komise soci-
ální a zdravotní

Jolana Žaludová – nominována za 
Moudrou volbu pro Šlapanice a Bed-
řichovice, členka komise pro rozvoj 
města, podnikání, obchodu, služeb 
a zaměstnanosti

Složení Zastupitelstva města
Po změnách vyplývajících ze soudního rozhodnutí a z odstoupení dvou 

zvolených zastupitelů uveřejňujeme konečné složení Zastupitelstva města. 

1. ZASEDÁNÍ ZE DNE 19. 12. 2006

I.  Zastupitelstvo města bere na 
vědomí:

1.  Jmenování zapisovatelky paní Ště-
pánky Benadové.

2.  Jmenování sčitatele hlasů paní Olgy 
Rajské.

3.  K „Zadání návrhu změn č. 7 ÚPN 
SÚ Šlapanice“ nebyly žádné podně-
ty.

4.  Diskusní příspěvky starosty, mís-
tostarostů, zastupitelů a občanů.

II. Zastupitelstvo města schvaluje:
1.  Ověřovatele zápisu Ing. Janu Skáce-

lovou a Ing. Václava Hrabálka.
2.  Program jednání tak, jak byl navržen 

na pozvánce včetně vloženého bo-
du „Souhlasné prohlášení o uznání 
vlastnického práva ve prospěch man    -
želů Boháčových“, který se vkládá 
za bod 8. jako bod 8.a).

3.  Návrh změn č. 3 ÚPN SÚ Šlapanice

 ZM schvaluje návrh změn č. 3 ÚPN 
SÚ Šlapanice:
 Změna č. 3.01 – plocha změny č. 
3.01 bude vymezena hranicí pozem-
ku ve vlastnictví JMK. Na pozemek ve 
vlastnictví JMK změna č. 3.01 nebu-
de zasahovat. Funkční určení plochy 
pozemku ve vlastnictví JMK zůstává 
podle dosud platného územního plá-
nu, tj. bez funkčního určení. Výhle-
dové plochy pro automobilovou do-
pravu DA a plochy pro letiště DL ne-
jsou závazné. Jejich funkční využití je 
nutno nejprve stanovit další změnou 
územního plánu. Odvod dešťových 
vod z dané lokality bude řešen v dal-
ším stupni ÚPD.
 Změna č. 3.02 – bude z návrhu vyřa-
zena. Funkční určení plochy pozem-
ku ve vlastnictví JMK zůstává pod-
le dosud platného územního plánu, tj. 
bez funkčního určení. Výhledové plo-
chy pro automobilovou dopravu DA 

a plochy pro letiště DL nejsou závaz-
né. Jejich funkční využití je nutno nej-
prve stanovit další změnou územního 
plánu.
 Výhledová trasa VRT je v návrhu změn 
č. 3 ÚPN SÚ Šlapanice respektována. 
Koridor pro železniční trať Brno–Pře-
rov a VRT je v souladu s Urbanistic-
kou studií rozvojových zón Letiště 
Brno-Tuřany, Černovická terasa, Šla-
panice.
 Zásobování vodou bylo projednáno 
s BVK. – Množství vody pro 3 haly 
logistiky po 24 zaměstnancích je mož-
no zajistit.
Odkanalizování – možnost odkana-
lizování splaškových i dešťových vod 
bude prověřena v dalším stupni ÚPD.
4.  Přechod vlastnictví k pozemku p. č. 

900 o výměře 309 m² ve prospěch 
manželů Boháčových a pověřuje 
starostu města podpisem přísluš-
ného souhlasného prohlášení.

Usnesení Zastupitelstva města Šlapanice



4
  /Z města

2. ZASEDÁNÍ ZE DNE 21. 12. 2006

I.   Zastupitelstvo města bere na 
vědomí:

1.  Jmenování zapisovatelky paní Ště-
pánky Benadové.

2.  Jmenování sčitatele hlasů paní 
Hany Ohainkové.

3.  Diskusní příspěvky starosty, mís-
tostarostů, zastupitelů a občanů.

II. Zastupitelstvo města schvaluje:

1.  Ověřovatele zápisu pana Mgr. Vla-
dimíra Kroftu a paní Jiřinu Buria-
novou.

2.  Stažení bodu č. 8 Schválení úpra-
vy směrné části ÚPN SÚ Šlapani-
ce v lokalitě „Brněnská pole“ z pro-
gramu jednání.

3.  Vložený bod 12.a) „Rámcová smlou-
va o zajištění plynofi kace Bedřicho-
vic“, který se vkládá za bod 12.

4.  Program jednání tak, jak byl na-
vržen na pozvánce včetně vložené-
ho bodu 12.a) „Rámcová smlou-
va o zajištění plynofi kace Bedři-
chovic“ s tím, že bod č. 8 Schválení 
úpravy směrné části ÚPN SÚ Šla-
panice v lokalitě „Brněnská pole“ je 
stažen z programu jednání.

5.  Návrh změn č. 3 ÚPN SÚ Šlapa-
nice

 I. Výrok o schválení změny č. 3 územ-
ního plánu sídelního útvaru Šlapa-
nice 
 ZM schvaluje v souladu s § 31 zákona 
č. 50/1976 Sb. v úplném znění a v sou-
ladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. 
b) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, 
změnu č. 3 územního plánu sídelního 

útvaru Šlapanice, který byl schválen 
městským zastupitelstvem dne 8. 1. 
1998, a vymezuje její závaznou část.

II. Výrok o vyhlášení schválené změ-
ny č. 3 ÚPN SÚ obecně závaznou 
vyhláškou č. 7/2006
ZM vydá obecně závaznou vyhlášku 
č. 7/2006, kterou se vyhlašuje závaz-
ná část změny č. 3 ÚPN SÚ a dopl-
ňuje vyhláška č. 17/1998, vyhláška č. 
1/2002 a vyhláška č. 8/2004.

III. Výrok o stanoviscích, připomín-
kách, příp. námitkách uplatněných 
při projednávání změny č. 3 ÚPN SÚ
Uplatněná stanoviska a připomín-
ky byly vyhodnoceny. Způsob, jakým 
o nich bylo rozhodnuto, je uveden ve 
Zprávě o projednání změny č. 3 ÚPN 
SÚ, která je nedílnou součástí dokla-
dů o schválení změny č. 3 ÚPN SÚ. 
Námitky nebyly vzneseny.

IV. Výrok vyjadřující názor ke stano-
visku nadřízeného orgánu územní-
ho plánování
ZM bere na vědomí stanovisko nad-
řízeného orgánu územního plánování 
Krajského úřadu Jihomoravského kra-
je, odboru územního plánování a sta-
vebního řádu č. j. JMK 160649/2006 
OÚPSŘ ze dne 21. 12. 2006, ve kterém 
se schválení změny č. 3 ÚPN SÚ Šla-
panice doporučuje.

V. Konkrétní úkoly, vyplývající z ře-
šené změny č. 3 ÚPN SÚ na úseku 
samostatné působnosti obce
ZM ukládá starostovi města zajistit 
uložení a evidenci schválené změny 
č. 3 územního plánu v souladu s § 19 

vyhlášky č. 135/2001 Sb., o územně 
plánovacích podkladech a územně plá-
novací dokumentaci.

6.  Zadání změn č. 7 ÚPN SÚ Šlapani-
ce.

7.  Rozpočtové opatření – vázání vý-
dajů č. 1.

8.  Pravidla rozpočtového provizória 
pro rok 2007.

9.  Odměny pro neuvolněné zastupi-
tele podle § 2 zákona č. 37/2003 
Sb. jako součet odměn, a to ode 
dne vzniku mandátu či funkce.

10.  Uzavření smlouvy „Rámcová smlou-
va o zajištění plynofi kace města Šla-
panice, místní část Bedřichovice“ 
s JMP, která plně nahrazuje Rám-
covou smlouvu, schválenou pod 
bo dem vloženým za bod 9 z 29. za-
sedání ZV dne 10. 8. 2006.

III.  Zastupitelstvo města neschva-
luje:

1.   Protinávrh na změnu v kapitole 
II. návrhu usnesení bodu 6 Schvá-
lení „Návrhu změn č. 3 ÚPN SÚ 
Šlapanice“.

IV. Zastupitelstvo města potvrzuje:

1.  zmocnění Rady města Šlapanice
 a)  schvalovat rozpočtová opatře-

ní, která nemají vliv na celkovou 
výši rozpočtu města,

 b)  schvalovat rozpočtová opatře-
ní provedená Jihomoravským 
krajem nebo ústředními orgá-
ny v rozpočtu města a ukládá 
starostovi povinnost podrobně 
informovat zastupitelstvo o při-
jatých rozpočtových opatřeních.

Rada schválila:
–  rámcovou smlouvu o zajištění ply-

nofi kace obce (části obce), dodávky 
zemního plynu a provozování plyná-
renského zařízení od Jihomoravské 
plynárenské, a. s., Brno na plynofi ka-
ci Bedřichovic;

–  žádost společnosti Brněnská pole, 
a. s., Šlapanice, o povolení zvlášt-
ního užívání místní komunika-
ce sídliště Brněnská k umístění 
vodovodní přípojky do silničního 
pozemku, s umístěním specifi ko-
vaných inženýrských sítí do po-
zemků města za podmínky uza-
vření smlouvy o smlouvě budoucí 
o zřízení věcného břemene za úpla-

tu, a to před vydáním stavebního 
povolení;

–  dotčení pozemků ve vlastnictví měs-
ta související se stavbou garáží na 
Dlouhé ulici ve smyslu předložené 
situace s podmínkou, že připojení 
nájezdů garáží zámkovou dlažbou, 
vybudování ekodrénu a zaústění do 
potoka bude provedeno na náklady 
stavebníků; 

–  smlouvu o zařazení do provozu sys-
tému odpadů – svoz komunálního 
odpadu od podnikatelů na rok 2007 
a pověřila starostu jejím podpisem;

–  výpověď mandátní smlouvy 
a smlouvy o dílo se společností 
A.S.A., spol. s r. o.;

–  „Vnitřní pravidla pro poskytování 
pečovatelské služby“ jako přílohu 
smlouvy o poskytování pečovatel-
ské služby; odboru investic a sprá-
vy majetku předložit celkovou kal-
kulaci nákladů města na provoz 
a údržbu DPS za rok 2006. Znění 
smluv o poskytnutí sociální služby 
– pečovatelské služby s úpravou 
a zmocnila k podpisu těchto smluv 
vedoucí sociálního odboru;

–  zadání a provedení personálního 
a organizačniho auditu na Městském 
úřadě Šlapanice externí fi rmou; 

–  na základě zákona o obcích tyto 
komise a jmenovala jejich předsedy 
a členy: 

Informace z 1. až 7. jednání Rady města Šlapanice 
konaných 29. 11., 13. 12. 2006, 3. 1., 17. 1., 24. 1., 30. 1. a 13. 2. 2007
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 pro tisk a informace, předseda: 
  Ing. Václav Sobotka, CSc.,
  stavební a územního plánování,  

  předseda: 
Ing. arch. Jaroslav Klaška,

 dopravní, 
  předseda: Ing. Jiří Houzar,
  pro kulturu, tradice a cestovní ruch,

 předseda: Dana Nekužová,
  výchovy, vzdělání a využití volného

 času, předseda: Mgr. Petr Urík,
 pro sport, 
  předseda: Libor Charvát,
  životního prostředí a zemědělství, 

 předseda: Ing. Ivan Tůma, Ph.D.,
  sociální a zdravotní, 

 předseda: Marie Králová,
 pořádková a bezpečnostní, 
  předseda: Vlastimil Formánek,
 pro občanské záležitosti, 
  předseda: Fajfrová Marie,
  pro rozvoj města, podnikání, ob 

  chodu, služeb a zaměstnanosti, 
předseda: Vojtěch Navrátil,

  pro bydlení, předseda: 
 Ing. Alena Řezníčková;

–  postup pro jmenování ředitele spo-
lečnosti SATESO, s. r. o., určila 
výběrová kritéria na funkci ředi-
tele a výzvu nejméně třem vyty-
povaným zájemcům. Jmenovala 
komisi ve složení Ing. Mrkvica, 
Ing. V. Horák a Ing. arch. J. Klaš-
ka (náhradník RNDr. Ing. Matýšek, 
CSc.), která provede výběrové říze-
ní a doporučí jednateli společnosti 
SATESO, s. r. o., uzavřít s vítězným 
zájemcem smlouvu o pracovním 
poměru na funkci ředitele;

–  Rada v působnosti valné hromady 
společnosti SATESO, s. r. o., přijala 
usnesení: schvaluje program jedná-
ní, schvaluje provedení standard-
ního auditu v ceně do 100 tis. Kč 
a pověřuje jednatele provedením 
výběrového řízení na zhotovitele, 
výběrové řízení na funkci ředite-
le SATESO, s. r. o., se 4 uchazeči 
(jeden odstoupil). Rada vzala v úva-
hu výsledky tohoto výběrového 
řízení a pověřila jednatele společ-
nosti podpisem pracovní smlouvy 
na funkci ředitele společnosti s Ing. 
Pavlem Karmašem;

–  uzavření veřejnoprávních smluv 
s obcemi Podolí a Hostěnice o pů-
sobení Městské policie Šlapanice 
i v uvedených obcích;

–  zřízení dočasné funkce asistenta sta-
rosty města, který zabezpečí řeše-
ní ekonomických a organizačních 
otázek města na základě mandátní 

smlouvy; pro tuto funkci schvaluje 
Ing. Tomáše Rosenbreyera;

–  uzavření darovací smlouvy mezi 
městem Šlapanice (obdarovaný) 
a společností BONAGRO, a. s. 
(dárce) o poskytnutí PHM JSDH;

–  termíny konání svatebních obřa-
dů ve volebním období 2006–2010 
(sudé týdny v pátek, liché týdny 
v sobotu).

Rada schválila a doporučila 
ke schválení Zastupitelstvu města 
Šlapanice:
–  návrh rozpočtového provizória na 

rok 2007 s tím, že v období rozpoč-
tového provizória nebude zahájena 
žádná nová investiční akce, neinves-
tiční výdaje v období rozpočtového 
provizória nepřekročí neinvestiční 
výdaje roku 2006 povýšené o infl a-
ci a rozpočet bude zastupitelstvu 
předložen ke schválení nejpozději 
do 15. března 2007;

–  návrh KDU-ČSL na sedmého čle-
na kontrolního výboru: doc. Mgr. 
Miroslava Kureše, Dr.;

–  projednala stav knihovny ve Šlapa-
nicích, vzala na vědomí výsledek 
revize v Městské knihovně a dopo-
ručila Zastupitelstvu pověřit kon-
trolní výbor následujícími úkoly: 
zjistit odpovědné osoby za vzniklou 
situaci, zjistit způsob předání inven-
táře při změnách na místě vedoucí-
ho knihovny, navrhnout možnosti 
řešení vzniklé situace a navrhnout 
opatření k zamezení vzniku obdob-
né situace do budoucna;

–  žádost E.ON Distribuce, a. s., o od-
koupení p. č. 263/3 v majetku města;

–  darovací smlouvy od manželů 
Bartuškových na stavby (účelová 
komunikace včetně vjezdu na státní 
silnici) a stavby veřejného osvětlení 
a veřejnou zeleň vybudované v pro-
storu ulice Akátové.

Rada zamítla:
–  žádost T – LAB, s. r. o., o změnu 

užívání pozemku p. č. 2978/23, /2, 
/3, /4, /13 a /14;

–  žádost společnosti Brněnská pole, 
a. s., Šlapanice, o povolení připoje-
ní komunikace obytného souboru 
lokality Brněnská pole na místní 
komunikaci ul. Jungmannova.

Rada uložila:
–  odboru vnitřních věcí připravit 

kompletní přehled aktivit a účas-
ti města v různých organizacích 
a institucích a popsat závazky, které 
z nich vyplývají (AMBIENTE 2001 

CZECH, s. r. o., SATESO, s. r. o., 
Bytové družstvo Šlapanice);

–  odboru investic a správy majet-
ku připravit zprávu o průběhu vy-
pořádání majetkoprávních vztahů 
a jejich současném stavu a dále 
zprávu o faktickém stavu oprav na 
ulici Zemědělské, následně pak při-
pravit podklady pro jednání s vlast-
níky dotčených pozemků;

–  vypracovat Dodatek ke smlouvě 
o nájmu mezi městem a stávající-
mi nájemci pozemků, který stano-
ví nové podmínky užívání před-
mětného pozemku v souvislosti 
s budováním oddílné kanalizace na 
pozemku p. č. 3533/2 (PK) – bývalé 
koryto Říčky –, kde dojde ke změ-
nám v užívání tohoto pozemku ve 
vlastnictví města;

–  starostovi požádat Kovoprojektu 
Brno o okamžité přerušení prací 
na „Urbanistické studii s regulační-
mi prvky rezidenčních rozvojových 
ploch města Šlapanic“ a projednat 
možnosti dalšího řešení. Důvodem 
je spornost jejího využití do budouc-
na, protože v době její potřeby už 
nemusí být studie aktuální;

–  pověřila 1. místostarostu Ing. Mrk-
vicu a Ing. Hrabálka připravit návrh 
výzvy pro výběrové řízení na ucele-
né zakázce „Plynofi kace Bedřicho-
vic“;

–  vedoucímu odboru investic a sprá-
vy majetku Ing.Tlustošovi uvést do 
pořádku vývěsky města.

Rada schválila a doporučila 
ke schválení Zastupitelstvu města 
a uložila:
–  rozpočtové opatření obsahující vá-

zání výdajů, požádala fi nanční vý-
bor připravit návrh vyrovnaného 
rozpočtu pro rok 2007, fi nančnímu 
odboru připravit návrh optimali-
zace fi nančních toků pro rok 2007, 
řediteli Satesa připravit zprávu 
o sta    vu hospodaření Satesa za rok 
2006 a vyjádřit se k plnění závazků 
vůči městu v roce 2006. Dále uloži-
la správcům rozpočtu aktualizovat 
předpokládané příjmy i požadované 
výdaje na 2007 a odboru fi nančnímu 
ve spolupráci s tajemníkem připravit 
návrh úspor na rok 2007. Na zákla-
dě obdržené zprávy ze Satesa uložila 
jejímu řediteli uhradit dlužné částky 
na účet města, předložit fi nančnímu 
výboru výsledovku a rozvahu za rok 
2006 a ve spolupráci s ním připravit 
očekávanou výsledovku a rozvahu 
na letošní rok.
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Rada projednala a přijala opatření:

–  schválila ukončení smluvního vzta-
hu s AUDIT BUSINESS SERVIS, 
s. r. o., a uložila starostovi požádat 
KÚ JmK o přezkum hospodaření 
obce za rok 2006;

–  zprávu o posouzení a hodnocení 
nabídek na veřejnou zakázku Rekon-
strukce místních komunikací – zpra-
cování projektové dokumentace. 
Ve výběrovém řízení provedeném 
fi rmou RTS, a.s., Brno byla vybrá-
na nejlepší nabídka, ale po vyžádání 
referencí bylo zjištěno špatné plně-
ní předchozí zakázky na zpracová-
ní projektové dokumentace. Proto 
Rada zrušila toto výběrové řízení. 
Dále uložila odboru investic a správy 
majetku připravit soupis ulic zařaze-
ných do 1. a 2. etapy rekonstrukce, 
prověřit kvalitu plnění smlouvy na 
zpracování projektové dokumentace 
a navrhnout uložení sankcí za zjiš-
těné nedostatky. Po získání požado-
vaných informací uložila odboru 
investic a správy majetku vyzvat 
dodavatele k odstranění nedostatků 
a požadovat závazný termín jejich 
odstranění. Vzala na vědomí, že 
projekty na rekonstrukci místních 
komunikací byly provedeny v sou-
ladu se zákonem o veřejných zakáz-
kách (I. etapa v roce 2005; II. etapa 
v roce 2006; každou etapu realizova-
la jiná fi rma);

–  ve věci řešení kolaudačních závad 
bytových domů na Švehlově ulici 
pověřila vedení města k osobnímu 
jednání s Komfortem, a. s.;

–  ve věci nevhodného umístění dvou 
přechodů pro chodce u gymnázia, 
z nichž žádný neslouží bezprostřed-
ně pro studenty, požádala vedoucí 

odboru dopravy o přípravu návrhu 
optimálního počtu a umístění pře-
chodů pro chodce tak, aby odpo-
vídal potřebám a frekvenci chodců 
v ulici Riegrově od městského par-
ku po konečnou autobusu;

–  na základě výzvy ke zjednání nápra-
vy vydala nařízení města, kterým 
se zrušuje nařízení RM č. 1/2006, 
kterým se vydává řád veřejného 
pohřebiště;

–  projednala a schválila návrh na 1. 
etapu obnovy vozového parku JSDH 
(cisterna). Rozhodla z předložených 
dvou variant; její uskutečnění je 
podmíněno získáním dotace od MV 
ČR, GŘ HZS ČR. Dále uložila 1. 
místostarostovi vypracovat a před-
ložit k posouzení střednědobý plán 
komplexní obnovy vybavení, výstro-
je a výzbroje JSDH včetně budovy.

Rada vzala na vědomí:

–  časový harmonogram postupu pra-
cí na změnách ÚP č. 3 a 7;

–  stav k prodloužení smlouvy o zajiš-
tění LSPP na rok 2007: město má 
uzavřenou smlouvu o zajištění 
této péče s Fakultní nemocnicí 
Brno, služby jsou pokryty z pro-
středků přidělených KÚ JMK. Dále 
bude možno věc projednávat až 
po obdržení návrhu smlouvy s KÚ 
JMK pro letošní rok. S ohledem 
na specifi cké podmínky spádové-
ho území šlapanického správního 
obvodu se dále uskutečnila jedná-
ní se zástupci Statutárního města 
Brna, která budou dále pokračovat;

–  úpravu směrné části ÚPN SÚ Šlapa-
nice v lokalitě Brněnská pole s tím, 
že doporučila Zastupitelstvu města 
zatím tento bod neprojednávat;

–  informaci Ing. Štěpánka o jeho 
záměrech v lokalitě Seifertovy uli-
ce a o předání veřejného osvětlení 
a komunikace městu; uložila odbo-
ru vnitřních věcí v součinnosti s od-
borem investic a správy majetku 
na výzvu žadatele a s jeho součin-
ností připravit Smlouvu o budoucí 
smlouvě darovací;

–  situační zprávu o stavbě oddílné 
kanalizace na ulici Jiráskově (nová 
část). Povolení zvláštního užívání 
bylo třikrát prodlouženo, protože 
kanalizace je pokládána ve velkých 
hloubkách a pro nepříznivě uložené 
inženýrské sítě bylo nutné provádět 
odbočky protlakem, stavba se dosta-
la do velkého zpoždění a navíc od 
smlouvy odstoupil subdodavatel;

–  parkování v nepřehledné zatáčce na 
Brněnské 6 a 8. Za účasti zástup-
ců městské policie, odboru investic 
správy a majetku a DI Policie ČR 
bylo dohodnuto, že parkování bude 
řešeno osazením dopravních zna-
ček; současně byl dohodnut i prak-
tický postup realizace;

–  informaci silničního správního 
úřadu o zrušení povolených vyhra-
zených parkovacích stání na parko-
vištích u bytového domu Švehlova 
k termínu 31. 12. 2006;

–  stav ve věci zrušení zápisu vlastnic-
kého práva – odstoupení od kup-
ní smlouvy na bytovou jednotku 
v domě Brněnská 1422/96. V sou-
časné době je záležitost vyřizována 
na úrovni katastrální úřad a okresní 
soud, po doložení právní moci bude 
byt opět majetkem města;

–  zajišťování informací pro občany 
Bedřichovic (hlášení roz hlasu; vý-
věska před kulturním domem).

Z města

Na ustavujícím zasedání zastupitel-
stva města dne 23. 11. 2006 bylo zvole-
no 11 členů nového fi nančního výboru. 
Byly akceptovány všechny předložené 
návrhy na členy od všech politických 
stran a hnutí, které návrhy předložily. 
Ve výboru jsou zastoupeni 3 členové za 
KDU-ČSL, po 2 za ČSSD a Rozvoj Šla-
panic, po 1 členu za ODS, Stranu zele-
ných, Šanci pro Šlapanice a Nezávislé.

Protože bylo nutné, aby fi nanční 
výbor začal urychleně pracovat, kona-
lo se jeho první zasedání již 5. 12. 2006 
a další jednání byla domluvena vždy 
po čtrnácti dnech. Nejdříve se členové 
výboru seznamovali s aktuální fi nanč-

ní situací města, s rozpracovanými 
investicemi a jejich splatností, s před-
pokládanými příjmy a nutnými výda-
ji, ale také se závazky a pohledávkami 
města. Hlavním bodem všech našich 
jednání je příprava návrhu rozpoč-
tu na rok 2007, který se nám doposud 
nepodařilo uspokojivě uzavřít. 

Nepříliš dobrá se jevila situa-
ce ve fi rmě SATESO, odkud v minu-
losti plynulo do příjmů města nepo-
měrně více fi nančních prostředků než 
v posledních letech. Snad se situace 
zlepší s novým vedením fi rmy.

Jednání fi nančního výboru se po-
dle potřeby zúčastňují pracovníci 

O činnosti fi nančního výboru městského úřadu – vedoucí fi nanč-
ního odboru a tajemník. Pravidel-
ným účastníkem byl i starosta. Hlav-
ním bodem všech našich jednání 
je příprava návrhu rozpočtu na rok 
2007. 

Finanční výbor také přepracoval 
formulář na „Žádost o dotaci“ pro 
neziskové organizace. Po jeho schvá-
lení neprodleně dojde k jeho zveřejně-
ní. Přestože je rozpočet r. 2007 hod-
ně napjatý, vedení města již rozhodlo, 
že dotace pro neziskové organiza-
ce zůstanou ve stejném rozsahu jako 
loni. Termín pro podávání žádostí byl 
posunut do 31. 3. 2007.

Ludmila Hloušková 
předsedkyně fi nančního výboru
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lednovým Věra Kočí 80 let
 Bedřich Boháč 92 let
 Matěj Horák 91 let

únorovým Stanislav Kůrka 80 let
 Alois Vaňáček 80 let
 Václav Hrabálek 80 let
 Jan Pouza 85 let
 Zora Kunzová 97 let
 Jiří Kyselka 93 let

Milí čtenáři, snad jste si všimli 
  obálky letošního prvního čís-

la Zpravodaje. Nově jmenovaná komi-
se pro tisk a informace hned na jed-
nom z prvních sezení diskutovala mj. 
o tom, že „barevného“ místa na obál-
ce je pro koláže (byť zdařilé – viz vizáž 
loňského ročníku) přece jen trošku 
škoda a rozhodla se na 1. stranu obál-

Pochlubte 
se na obálce 
Zpravodaje

Rada města jmenovala na svém loň-
ském prosincovém jednání desetičlen-
nou komisi pro tisk a informace (KTI), 
ve které jsou osoby navržené volebními 
stranami, které mají členy v zastupitel-
stvu města. Na dosavadních dvou pra-
covních schůzkách KTI (třetí setkání 
bude po uzávěrce tohoto čísla Šlapanic-
kého zpravodaje) se diskutovalo o rozsa-
hu činnosti komise a tvořila se základní 
koncepce, cíle a záměry komise. Jakousi 
páteř tvoří tři oblasti, kterými jsou hlav-
ní informační prostředky města: Šla-
panický zpravodaj, televizní infokanál 
a webové stránky.

U Šlapanického zpravodaje jsme se 
dohodli na určitých úpravách, které ale 
jeho dosavadní ráz nikterak významně 
neovlivní a které by měly být dodržová-
ny po dobu jednoho roku, aby Zpravodaj 
neprocházel neočekávanými změnami 
a aby celý ročník měl stejný charak-
ter. Samozřejmě, že uděláme vše pro 
to, aby se odstranily nedostatky, které 
byly v minulém období opakovaně kri-
tizovány. Letošní první číslo, které drží-
te v rukou a o jehož výsledném provede-
ní v době psaní tohoto příspěvku nevím, 
ukazuje, do jaké míry se tento záměr 
podařil.

Změny ve struktuře vysílání infoka-
nálu jsme zatím nedefi novali, protože 
jsme dostatečně neznali technické, orga-
nizační, personální a fi nanční možnos-
ti, které jsou podmiňující pro případné 
změny a úpravy.

Jednoznačně ale víme, že významné 
zásahy je třeba udělat s webovými strán-
kami, které jsou dnes neuspořádané, cha-
otické a pro uživatele nepřehledné a těžko 
prostupné. Zatím máme připraven základ-
ní návrh struktury, o kterém budeme dis-
kutovat a polemizovat. Jsme si vědomi 
toho, že zatímco provedení případných 
změn u prvních dvou jmenovaných médií 
lze technicky provést v krátkém čase 
a poměrně jednoduše, u internetových 
stránek to tak přímočaré není.

Do další náplně KTI počítáme také 
znovuzavedení Aktualit Šlapanického 
zpravodaje, které by se zveřejňovaly na 
výlepových plochách a ve skříňkách ve 
Šlapanicích a v Bedřichovicích. V nich 
by se měly objevovat informace dříve, 
než je to možné ve Zpravodaji (např. jed-
nání rady města, postup prací na kanali-
zaci a možnost připojování se, přechod 
dodávky plynu na středotlak…). Jsme si 
vědomi toho, že k dispozici je i městský 
rozhlas, který v určitých částech měs-

ta nefunguje a neexistuje jeho propoje-
ní s Bedřichovicemi. V minulém obdo-
bí bylo zahájeno podávání informací 
prostřednictvím SMS a e-mailových 
zpráv a chceme nejprve zjistit, jak se tato 
služba zavedla a zda může tvořit jeden 
z informačních kanálů, které mají svůj 
praktický význam.

Poslední oblastí, kterou se chceme 
v komisi pro tisk a informace zabývat, je 
podpora nebo i příprava případných jed-
norázových tiskovin či publikací vydáva-
ných městem, nebo na jejichž přípravě se 
město podílí. Nyní jde konkrétně o mož-
nost vydat telefonní seznam Šlapanic 
a Bedřichovic, jehož příprava a vydání 
byly oznámeny v minulém roce, ale prá-
ce na něm nijak nepokračovaly. Obdob-
né telefonní seznamy vydané v letech 
1998 a 2002 měly nepochybně svůj neza-
nedbatelný význam a řada lidí i insti-
tucí je stále používá. V současné době 
ale vidíme zatím dva problémy: jednak 
nevíme, z jakého zdroje získat aktuální 
údaje abonentů pevných linek společ-
nosti Telefónica O2, a za druhé jsme si 
vědomi toho, že v souvislosti s rozšíře-
ním mobilních telefonů řada – zejména 
domácností – své pevné linky odhlašu-
je; těžko lze odhadnout, jak tento vývoj 
bude postupovat nadále. Navíc se zřej-
mě bude rozšiřovat i telefonování pro-
střednictvím internetu, a tak máme tro-
chu obavy, aby dosti obtížně připravený 
a poté vydaný telefonní seznam pevných 
linek splnil tu funkci, kterou měly výše 
zmíněné seznamy vydané před několi-
ka lety.

Jako předsedovi KTI se mi jeví složení 
členů komise jako vhodné zejména 
z toho hlediska, že převážná většina čle-
nů projevuje o práci zájem a necítí se být 
pouze osobami dosazenými do orgánu 
města svou volební stranou.

Ing. Václav Sobotka

předseda KTI

Komise pro tisk a informace uvádí…

ky opět umístit „velkoplošné“ fotogra-
fi e ze života Šlapanic. Ale znáte to – 
jakpak asi vypadá fotka ze Šlapanic? 
Většinou se jedná o pohled na kostel, 
a to na jeden způsob, popř. kašna ze 
všech stran (ironici poznamenávají, že 
nejlépe s muzeem v pozadí J) a foto-
grafi ckým standardem je náměstí. 
A proto bychom letos chtěli na titulní 
straně představovat Šlapanice i trošku 
jinak, neklasicky. Neboť tu přece exis-
tuje spousta jiných zajímavých míst 
či zákoutí než výše jmenovaná. Urči-
tě o takových místech víte a jsme pře-
svědčeni, že spoustě z vás někde „zahá-
lí“ netradiční fotka. Pokud je tomu tak, 
rádi bychom vás požádali o její poskyt-
nutí a o souhlas s následným uveřej-
něním. A protože se pravděpodobně 
sejde více fotek, než je počet titul-
ních stran Zpravodaje do roka, byla 
by škoda se s nimi nepochlubit třeba 
na nějaké výstavě. Kontaktní adresu 
najdete v tiráži. Co vy na to?

Technické okénko: Jde o fotografi i 
„na výšku“ a vzhledem k rozměrům 
tisku by u digitálních přístrojů 
měla být pořízena minimálně 
„pětimegem“, u klasiky by fotografi e 
měla mít rozměr jako tisk samotný.

Vladislav Jakubec, člen KTI

Blahopřejeme jubilantům
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Nově zvolený Osadní výbor 
 pro místní část Bedřichovi-

ce pracuje v sedmičlenném složení 
a schází se pravidelně v měsíčním 
intervalu. Na svém úvodním jed-
nání výbor prodiskutoval orga-
nizační otázky svého fungování, 
projednal některé aktuální pro-
blémy, které tíží občany Bedři-
chovic, a také se sjednotil na svých 
programových cílech.

Mezi naléhavé úkoly jsme jedno-
značně zařadili zajištění informo-
vanosti občanů Bedřichovic, neboť 
v současné době v obci neexistuje 
kabelová televize, a infokanál je tedy 
nedostupný. Prozatím jsme oživili 
obecní vývěsku, instalovali veřejnou 
schránku a podařilo se opravit obec-
ní rozhlas, který v souvislosti se stav-
bou kanalizace v třetině obce nefun-
goval. Ten, kdo v nedávné anketě 
projevil zájem, bude dostávat zprá-
vy o činnosti osadního výboru a dal-
ší informace o obci na svoji e-mailo-
vou adresu. Dvakrát ročně hodláme 
uspořádat veřejnou schůzi pro všech-
ny občany.

Mezi programové cíle výboru patří:

•  zajistit plynofi kaci Bedřichovic
•  zajistit vybudování informační-

ho kanálu, který přivede k obča-
nům kabelovou televizi, infoka-
nál a možnost pevného připojení 
k internetu

•  zajistit projektové a zahájit rea-
lizační práce na rekonstrukci 
a dobudování dešťové kanalizace

•  zajistit vybudování stezky pro pěší 
a cyklisty do Šlapanic

•  podporovat úsilí o vybudování 
kruhového objezdu na křižovatce 
do Podolí

•  zajistit studii proveditelnosti 
obchvatu Bedřichovic v trase od 
budoucího kruhového objezdu po 
areál Berentzenu

•  zajistit projektovou dokumentaci 
a zahájit postupnou rekonstrukci 
kulturního domu

•  projednat možnost kabelizace roz-
vodů elektrické energie

Za nejdůležitější v práci výboru 
považuji konstruktivní přístup a dob-
rou pracovní atmosféru při jedná-
ních, která, jak pevně věřím, vytrvá 
po celou dobu jeho působení.

Osadní výbor

na mě si nepřijdou…
…ale ve Šlapanicích bych si už teď 

nebyl tak jistý. Městská policie v našem 
městě totiž pod vedením nového vedou-
cího Bc. Oldřicha Krištofa udělala kus 
práce a významný krok vpřed směrem 
ke spokojeným občanům. Nevím, jak 
vy, vážení sousedé, ale já už jsem dlou-
ho neslyšel (a ani nepotřeboval pronést) 
nazlobenou větu: „Kde jsou ti policajti? 
Co sakra dělají?“ Popřípadě i těžší kali-
br: „Ti městští jsou na … !“ 

Pokud mohu milému čtenáři nabíd-
nout něco ze svých zkušeností, pak 
tvrdím, že strážníci jsou vidět na kři-
žovatkách v době dopravních špiček, 
projíždějí ulice a zajišťují jejich prů-
jezdnost, stojí ráno před gymnázi-
em nebo odpoledne na náměstí, kde 
dohlížejí na bezpečný průjezd vozi-
del a upozorňují hříšníky z řad chod-
ců na nutnost použít přechod. Pro-
cházejí rovněž parky a jiná místa, kde 
může docházet ke společensky nega-
tivním jevům a podobně. Ze slavného 
mostku, o kterém jsem před několika 
měsíci psal, v podstatě zmizely sku-
pinky kouřících školáků a chlapci při-
stižení v parku s marihuanou si rovněž 

zažili nepříjemné chvilky při zjišťování 
totožnosti a vyšetřování.

Ale nejen to. Pan Krištof i jeho pod-
řízení se nebrání například spoluprá-
ci se školními zařízeními při preven-
ci, odhalování a potírání patologických 
jevů u mladistvých. Vnímají také nedo-
statky v dopravním značení (nelogicky 
umístěné značky, jejich nadmíra nebo 
naopak nedostatek, potíže chodců spo-
jené s nevýhodně rozmístěnými přecho-
dy na ulici Riegrově apod.) a pomáha-
jí při realizaci nápravy. Městští policisté 
sami ze své iniciativy pořídili fotoalbum 
všech problematicky značených míst na 
šlapanických komunikacích (viděl jsem 
je a není jich málo) a snaží se zasadit 
o jejich vyřešení.

Jistě, vím i o nějakém tom nedostat-
ku, ale pokud nad ním gentlemansky 
mávnu rukou (protože nikdo nejsme 
dokonalý a všichni se učíme), mohu za 
svoji osobu říci: „Děkuji, pánové, držím 
palce a jen tak dál!“ …

Mgr. Petr Urík, člen rady města
P. S. …a to i přesto, že jsem byl lapen 
uprostřed vozovky asi dvacet metrů 
od přechodu. Inu, pořádek musí být 
a těžko argumentovat větou: „Policajt, 
nechte mě, já jsem v tom nevinně…“

Policajt jdou, jdou, jdou, …

V noci na neděli 3. 12. 2006 jsem nocoval 
u známých ve Šlapanicích a můj pes – bulteri-
ér Toníček spal na chodbě domu. Někdo však 

v noci otevřel vchodové dveře a ráno byl pes pryč. Z rozkopané ulice K. Čapka 
došel cca 200 m ke služebně městské policie, kde si v půl sedmé lehl na rohož-
ku. Protože Šlapanice nezná, čekal, až si pro něj dojdu. Na obojku měl vyražené 
číslo mého mobilu. Strážníci sice nepoznali, o jakou rasu jde, zato usoudili, 
že Toníček je nebezpečný, a nechali ho odvézt do útulku. A zřejmě i proto, že 
byla neděle a nechtěli mě tak brzy rušit, zavolali mi až po jeho odvozu. To bylo 
velmi korektní, ba i výše pokuty byla jen 500 korun, údajně za to účtují mno-
hem víc. Tato částka dokonce zahrnovala i informaci o telefonním čísle pana 
Velana, který mi ho ochotně vydal. U něj to už bylo dražší, 1190 Kč, ale když 
uvážím, že v ceně byly i blechy, které si Toníček odnesl, nezbývá mi než vděčně 
poděkovat. 

Do Šlapanic jezdím rád a ochotně přispěji i dalším potřebným.

Michal Kindl, Seč

Městskou policii ve Šlapanicích 
těší, že se o ní ví až v Seči. V odchytu 
psů má velkou praxi a mnoha lidem 
pomohla. Například za loňský rok se jí 
podařilo odchytit pět zvířat a některá 
přímo na žádosti občanů.

Toníček, kterého strážníci našli 
v prosinci na veřejném prostranství 
před služebnou, nebyl jen takový 
pejsánek, ale pes bojového plemena, 
konkrétně bulteriér a navíc bez koší-

ku. Protože v domě kromě městské 
policie bydlí i obyčejní lidé s malými 
dětmi, které by Toníček mohl ohrozit, 
postupovali strážníci podle předpi-
sů a zavolali odchytovou službu pana 
Velana. Ten dorazil okamžitě, přestože 
byla neděle půl sedmé ráno. Pokuta, 
kterou majitel od policie dostal, byla 
oprávněná a podle zákona.

Na žádost městské policie 

zaznamenala Magdalena Černá 

Reakce městské policie

Poděkování:
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Od začátku letošního roku mohou 
policisté Policie ČR ještě více pomáhat 
obětem domácího násilí. Vznikl totiž tzv. 
institut vykázání ze společného obydlí.

V případě, že jsou policisté přivoláni 
řešit útok na lidi, se kterými útočník žije 
ve společném domě, mohou jej z toho-
to obydlí na deset dní vykázat. Podmín-
kou je opakované fyzické napadání či 
slovní útoky anebo takový způsob násilí, 
u něhož se předpokládá, že k němu může 
dojít znovu a byl by ohrožen život, zdra-
ví, svoboda nebo lidská důstojnost.

Policista může o vykázání násilníka 
rozhodnout hned na místě, čímž se oka-
mžitě vytvoří prostor pro oběti, kterým 
se tak otevře řešení většinou déletrvající 
nepříjemné situace.

Vykázaný člověk nesmí deset dní 
vstoupit do daného obydlí ani se pohy-

bovat v jeho okolí, tak jak stanoví poli-
cista. Vykázaný člověk odevzdá všech-
ny klíče od domu. S sebou si může vzít, 
pod dohledem policistů, pouze nezbytně 
nutné osobní věci. Od policistů se dozví 
o možnostech ubytování, těm nao-
pak sdělí kontaktní adresu, na níž bude 
k zastižení pro další šetření.

K vykázání z domu je vždy přizvána 
nezúčastněná osoba, která je svědkem 
tohoto procesu. Vítaní jsou představite-
lé obcí, kterým by nestrannost měla být 
vlastní.

Obětem násilí policisté poskytnou 
kontakty na organizace pomáhající obě-
tem domácího násilí tak, aby mohly efek-
tivně využít období deseti dní, v nichž se 
jim otevírá prostor k vyřešení jejich pro-
blematické situace. Kromě jiného mohou 
dát žádost k soudu o vydání předběžné-

Policisté mohou vykázat násilníky z domu
ho opatření, v němž soudce může pro-
dloužit dobu, kdy vykázaný člověk nes-
mí vkročit do obydlí. 

Oběť násilí nemůže požádat o zruše-
ní vykázání, i kdyby jí bylo vykázaného 
člověka líto. Má se tím zaručit dostateč-
ný čas pro vyjasnění a prošetření situace, 
který v minulosti oběti násilí postrádaly.

K takovémuto případu fyzické-
ho útoku, kdy syn napadl rodiče, došlo 
před několika týdny v rodinném domě 
v Ochozu u Brna. Přivolaní policisté 
agresívního syna vykázali na deset dní 
z domu. Muž musel odevzdat všechny 
klíče od domu, sbalil si jen nejnutnější 
osobní věci a po poučení o okolnostech 
vykázání a informacích o možnostech 
ubytování z domu rodičů odešel.

Aleš Mergental

tiskový mluvčí PČR Brno-venkov

Uznání A. Musilovi
V neděli 3. 12. v rámci vzpomínko-

vých akcí bitvy tří císařů předali před-
seda Svazu letců – odbočka generála 
Otmara Kučery, DFC, Brno a prezi-
dent Československé napoleonské spo-
lečnosti plk. PhDr. Oldřich Rampu-
la spolu s jednatelem Československé 
napoleonské společnosti p. Václavem 
Pyllmajerem děkovné uznání p. Aloi-
si Musilovi, za dlouholetou přípra-
vu květinových darů k vojensko - his-
torickým výročím, jež pořádají obě 
tyto instituce. Také Městský úřad se 
připojuje k tomuto poděkování, jeli-
kož Musilovo zahradnictví připravu-
je veškeré květinové dary pro podniky 
pořádané městem. Kopecký

V naší školce pomáháme zvířátkům
Při každodenních vycházkách po-

zorujeme a učíme se hledat krásu 
v našem okolí. Myslíme na přírodu 
a život v ní, zvlášť v zimě.

Zima je krásná pro děti, ale je také 
hezká pro zvířata? Kde mají v mrazu 
a sněhu hledat něco k snědku? Proto 
každý rok zvířátkům pomáháme.

Letos v prosinci se sněhová nadílka 
opozdila, ale to nás neodradilo a opět 
jsme pro ně připravili „vánoční stro-
mek“ plný dobrot. Na myslivně máme 
vyhlídnutý jehličnatý strom, který 
jsme zdobili jablíčky, oříšky, mrkvo-
vými a chlebovými řetězy – vším, co 
děti přinesly do školky. Nezapomně-

li jsme dát dobroty ani do krmelce – 
kaštany, kukuřici, žaludy, brambory, 
zelí, mrkev. Při rozdělování nadíl-
ky jsme si povídali o tom, co které 
zvířátko má rádo, která dobrota ho 
potěší.

Ani naši kamarádi ptáčkové nepři-
šli zkrátka. V zimě není pro ně hledá-
ní potravy jednoduché.

V lednu a únoru děti do MŠ přiná-
šely různá semínka, která zamíchaly 
do rozpuštěného tuku a touto směsí 
plnily půlky kokosových ořechů, šišek 
a vyvrtaných polínek.

I v mrazu jsme se opět vydali na 
myslivnu a vše rozvěsili na okolní 

stromy. Tiše jako myšky jsme zpo-
vzdáli doufali, že ptáčky na pochout-
ky nalákáme. Jen jsme pomysleli, už 
tu byli! Rozčepýření vrabčáci, krásně 
zbarvené sýkorky i ostatní opeřenci 
se pustili do hostiny. Ničím se nedali 
rušit, i když děti začaly radostí štěbe-
tat. Ale byl čas návratu na oběd. Ptáč-
kům jsme popřáli „dobré chutnání“ 
a slíbili si, že jim zase přineseme něco 
do zobáčků.

Těší nás, že slovíčka: chránit příro-
du, pečovat o ni, mít rád vše živé oko-
lo, neničit, neubližovat, nejsou pro 
děti z Hvězdičky prázdné pojmy.

MŠ Hvězdička
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Vánoce skončily, ale děti z naší MŠ 
se mohly těšit na opožděný dárek. Kon-
cem ledna jsme pro ně uspořádaly výlet 
na Lesní školu Jezírko v Soběšicích. Je 
to odloučené pracoviště Lipky – škol-
ského zařízení pro environmentální 
vzdělávání, kde byl pro ně připraven 
výukový program „Mravencovo desa-
tero“. Hlavním cílem programu bylo 
nejen seznámit děti se životem mra-
venců, ale také posilovat jejich vztah 
k přírodě jako celoživotní potřebě.

Asi nejsilnějším zážitkem bylo pro 
většinu dětí prolézání „opravdového 
mraveniště“. Cesta úzkými chodbič-
kami mraveniště „po čtyřech“ vyžado-

vala značný kus odvahy, přesto ji vět-
šina dětí absolvovala několikrát. Právě 
takové přímé prožitky jsou nejcen-
nější a děti určitě nezapomenou, jaké 
úkoly mají v mraveništi jednotlivé 
skupiny mravenců, kterými stadii pro-
chází vývoj od vajíčka až po dospělé-
ho mravence, jaké mají nepřátele nebo 
čím jsou prospěšní pro les, ve kterém 
také část výukového programu pro-
bíhala.

Do školky jsme se vrátili na oběd 
unaveni, ale spokojeni z příjemně pro-
žitého dopoledne. Výlet na Jezírko jsme 
nezvolili náhodně. Již několik roků 
je vizí naší MŠ ekologické zaměření. 

Výlet mateřské školy Hvězdička
Snažíme se o to, aby environmentální 
výchova přirozeně prostupovala všemi 
složkami výchovy. Každý den mít pocit, 
že jsem člověkem planety Země, uvě-
domit si sebe sama, prožívat kontakt já 
a příroda.

Nejde jen o předávání znalos-
tí a vědomostí týkajících se přírody 
a životního prostředí. Hlavním úkolem 
nás vychovatelů a pedagogů je přivést 
děti k uvědomění si sebe sama nejen 
jako součásti lidského společenství, ale 
i přírody a na základě tohoto uvědo-
mění prohloubit zodpovědné chování 
k přírodě i k ostatním lidem.

 Text a foto: MŠ Hvězdička

Velká zahrádková rodina
V prvních listopadových dnech naše 

paní učitelky navštívily 1. třídy. Ze škol-
ních lavic na ně hleděly rozzářené oči 
školáků, kteří se chtěli pochlubit tím, 

co všechno se za tak kratičkou dobu 
stihli naučit. Měli se čím chlubit nejen 
oni, ale i paní učitelky. Všichni odved-
li obrovský kus práce. Jejich úspěšný 

začátek nám udělal velkou radost. Paní 
učitelky pozvaly prvňáčky na tradiční 
návštěvu mateřské školy, která se letos 
uskutečnila 5. ledna.

Děti ve všech třídách se nemoh-
ly dočkat svých kamarádů a vymýš-
lely, jaké hry si společně zahrají, kte-
ré nové hračky jim ukáží. Při příchodu 
bylo plno očekávání a napětí, které se 
při společných hrách velmi rychle roz-
plynulo. Bylo příjemné pozorovat, jak 
se „školáčci“ a „školáci“ k sobě pěkně 
chovají a v dětech zůstává i nadále hez-
ký vztah ke své bývalé školce. Dětem 
se nechtělo odcházet, ale na školáky 
již čekal ve škole zvonek a na nás zase 
vycházka.
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Naše spolupráce nespočívá pouze 
ve vzájemném navštěvování. V červ-
nu totiž chodí zase předškoláci z MŠ 
na návštěvu do prvních tříd. Podíva-
jí se, co všechno se jejich kamarádi za 
jeden školní rok naučili, a také si při 
tom vyzkoušejí, jak se jim bude sedět po 
prázdninách ve školních lavicích.

Na přelomu zimy a jara pořádá-
me v mateřské škole neformální, 

přátelskou besedu s paní učitelkou. 
Maminky mají možnost zeptat se na 
všechno, co je s problematikou zahá-
jení školní docházky spojeno. Naší 
snahou je, aby se děti i maminky zba-
vily zbytečných obav z 1. třídy, kte-
ré přece jen těšení doprovází. Dva-
krát do roka (říjen, červen) se scházejí 
paní učitelky z obou škol k vzájemné 
konzultaci.

A tak, i když naše děti odcházejí do 
školy, víme, jak se jim daří dál, a naše 
pomyslná zahrádková rodina se rok co 
rok zvětšuje.

Děkujeme všem dosavadním i budou-
cím paním učitelkám prvních tříd za 
spolupráci a přejeme jim v jejich nároč-
né práci a neskonalé trpělivosti jen to 
nejlepší.

Text a foto: MŠ Zahrádka

Těšíme se do „Zahrádky“

V mateřské škole Zahrádka je pro 
nás každý rok velkým překvapením. 
Paní učitelky přicházejí stále s novými 
nápady. Paní kuchařky tak dobře peču-
jí o „mlsné jazýčky“ našich dětí, že i my, 
maminky, máme co dělat, abychom 
zvládaly držet s nimi krok. Tety si na ně 
najdou vždy vlídné slovo a mají s nimi 
opravdu velkou trpělivost.

Velice si vážíme času, který věnujete 
našim dětem, a rádi bychom vám za to 
poděkovali.

Děkujeme, „Zahrádko“, za báječný 
loňský rok plný příjemných chvil strá-
vených při společných akcích nás rodi-
čů a našich dětí ve školce.

Masopustní dovádění, loučení s paní 
Zimou při vynášení Moreny, besíd-

ky pro maminky, výpravy za poklady, 
strašidelné odpoledne, pouštění dra-
ků, podzimní loučení se zahradou, kou-
zelná vánoční besídka a mnoho dalších 

akcí, které jste pro nás v loňském roce 
připravili, se proměnilo v krásné vzpo-
mínky, které jsme s našimi dětmi mohli 
prožít jen díky vám.

V tvořivých dílničkách se vždy rádi 
vracíme do svých dětských let při 
vytváření výrobků společně s dětmi, při 
setkáních se slonem Bonifácem obje-

vujeme svět předškoláků, a můžeme se 
tak dobře připravit na jejich vstup do 
prvních tříd. Děti se těší na sportov-
ní dovádění ve Sportíku. V keramic-
ké dílničce si vyrábějí krásné a nápadité 
výtvory.

O tom, že svou práci děláte velmi 
dobře, svědčí i ocenění, kterých mateř-
ská škola Zahrádka v loňském roce 
dosáhla:
§  1. místo v celostátní keramické sou-

těži na téma „Sláva večerníčkům“,
§  1. místo v okresní soutěži předškol-

ních dětí v atletice pro družstvo 
mladších dětí, 2. místo pro Esterku 
Svobodovou v soutěži jednotlivců, 6. 
místo v soutěži družstev v kategorii 
starších dětí,

§  7. místo v soutěži předškolních dětí 
v gymnastice v kategorii starších 
dětí, 4. místo pro Aničku Dvořáko-
vou v soutěži jednotlivců,

§  reprezentace Šlapanic při vystoupe-
ní dětí na Hvězdárně a planetáriu 
Mikuláše Koperníka v Brně.

Děkujeme, „Zahrádko“, a přejeme 
hodně zdraví po celý rok. Ať se vám 
práce daří.

 Rodiče dětí 

Poděkování
Děti, rodiče a zaměstnanci MŠ Za-

hrádka děkují sboru dobrovolných hasi-
čů Šlapanic.  MŠ Zahrádka

Nový rok otevřel svá 
vrátka nám všem. Čímpak 

nás asi letos překvapí?

Zápis do 1. tříd aneb Ze života letošních prvňáčků
V pátek 19. 1. 2007 jistě cukrárny 

„praskaly ve švech“; zápisem do 1. tříd 
naší ZŠ totiž prošlo 71 dětí ze Šlapanic 
a blízkého okolí. Všechny úkoly zvládly 
děti na jedničku, proto bylo co slavit.

Napadá mě, proč by příští rok nemo-
hl zápis probíhat právě v cukrárně?

Barvy by se daly poznávat na zmrzli-
nách. Čokoládovou od jahodové pozná 
určitě každý.

Geometrické tvary můžeme roz-
lišovat na zákuscích. Otázka by zně-

la: „Jaký zákusek má tvar kruhu?“ 
V cukrárně se najdou i ledajaká zví-
řátka, jsou sice z marcipánu, ale to 
nám přece nevadí. Porovnáme, kdo 
si koupil větší lízátko, a nakonec zjis-
tíme, že nám 10 Kč na útratu nesta-
čí. Paní prodavačka nám s trochou 
štěstí útratu odpustí, když jí zazpívá-
me písničku, kterou jsme se nauči-
li ve školce, nebo namalujeme pěkný 
obrázek.

Co tomu říkáte J?

Dýňové strašidelné odpoledne Opékání buřtů
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(Eva K.): X. ples gymnázia začal jako 
obvykle. Hned u vchodu jsem narazi-
la na dlouhou frontu, což je známka 
toho, že zájem od loňska neklesl. Navíc 
absolventů pořád přibývá. Čím jsem 
starší, tím si tuto akci více užívám. 
Mám ráda zábavu, kterou si nemusím 
obstarávat sama, a tento ples je proslu-
lý množstvím předtančení, sice ama-
térských, ale velmi zábavných. To mi 
naprosto vyhovuje.
Samozřejmě jsem se bavila i mimo par-
ket. Setkání po roce s mnohými absol-
venty bylo víc než příjemné a to je hlav-
ní důvod, proč se sem vždy tak těším.
 (Pavla H.): Podle mne se letošní oprav-
du vydařil. Zúčastnila jsem se i dvou 
předchozích,  ale na tomto jsem se 
bavila opravdu nejlépe. Rozjezd byl 
sice trošku pomalejší,  ale to tak bývá 
asi na každé podobné akci. Postup-
ně se začal plnit sál místní sokolovny 
i taneční parket. Hrála hudební skupi-
na Modul,  která střídala polku a val-
čík s diskotékovými písničkami,  takže 
si mohli zatančit lidé všech věkových 
kategorií. To vše bylo proloženo růz-
nými předtančeními. Sextáni předved-
li variace z muzikálu Chicago,  pan pro-
fesor Čada a Marek Šudoma s partner-
kami standard a latinu na vyšší úrovni, 
 než je tancujeme my,  obyčejní smrtel-
níci. Dále se nám představily dívky ze 

skupiny irských tanců Démairt,  kte-
ré i zastepovaly. Přesně v deset měl 
moderátor pan profesor Urík přichys-
tané překvapení – ohňostroj…
(Martin H.): V době, kdy zábava vrcho-
lila, byli návštěvníci doslova vyhná-
ni ven před budovu, kde vymrštěné 
chuchvalce praskajících barev tančily 
svůj tanec pod hvězdnatou oblohou…
(Lucka R.): Dalo se sejít do Pekla, kde si 
mohli na diskopísničky zatančit všich-
ni, kdo měli ještě sílu, nebo projít do 
restaurace na „stage 3“, kde hrála cim-
bálka.
(Zdeněk M.): Septima při svém před-
tančení předvedla parodii spartakiády 
a dala tak jasné znamení, kterým smě-
rem se bude ples nadále ubírat.
(Pavla M.): Můj největší zážitek bylo 
asi naše předtančení. Ještě 14 dnů před-
tím jsme neměli ani nejmenší tušení, 
jak to zvládnout, a chtěli jsme se z toho 
vykroutit. Nakonec se sice podaři-
lo něco sesmolit, ale každý šel na ples 
s velkými obavami, včetně mne. Všich-
ni se ale velmi dobře bavili, a proto, 
když nastal náš čas, převlékli jsme se 
během minuty do netradičních kostý-
mů a stokrát dokola zazpívali: „Héj, héj, 
béjbe…!“ A najednou jsme se na tanec 
těšili a podle toho to také dopadlo. 
Karambol se nekonal a můžu říct, že 
jsme to nakonec v pohodě zvládli.

(Jitka D.): Tombola byla bohatá, já 
ovšem nic nevyhrála. Zapomněla jsem 
si koupit lístek.
(Bára K.): Já před sebou měla při je-
jím vyhlašování vyskládané lístky za 
200 Kč a v duchu jsem si říkala, že 
letos konečně něco vyhraji. Vždycky 
vyhlásili stejné číslo, co jsem měla, ale 
jinou barvu. A konečně přišel vrchol 
– dárek od učitelského sboru – kávo-
var. Já už ani nedoufala, ale najed-
nou se ozvalo: „21 – modrá!“ Juchú, tu 
mám! Přeběhla jsem sál a vyskočila na 
pódium, kde ovšem čekalo první zkla-
mání. Rozhodovalo se mezi dvanáct-
kou a mojí jedenadvacítkou. Mode-
rátoři Štěpán a Aneta odhalení pro-
tahovali, ptali se, jestli má vyhrát 12, 
nebo 21, a celá oktáva i volejbalist-
ky křičely, že 21 (byl to velký hluk). 
A mne potěšilo, že mi tolik lidí fan-
dí. Ani mě pak nemrzelo, že nakonec 
výhru dostal septimán Marek, zvaný 
Gumeny, s číslem 12.
(Anonym 1): Na noční hodiny je troš-
ku těžší si vzpomenout, protože všich-
ni přítomní už byli příjemně ovíněni.
(Anonym 2): „Jednu tequilu sunri-
se, prosím…“ Procházím přeplněným 
sálem s chutným nápojem v ruce a roz-
hlížím se kolem sebe, z brčka ucucáva-
je. Jak je na tom světě krásně…

Sestavil Jaroslav Kotulán

X. ples očima deseti oktavánů

A na čem by si pochutnali letoš-
ní prvňáčci, pan ředitel a paní zástup-
kyně?

Položili jsme jim otázku: „Koho bys-
te pozvali na zákusek do cukrárny 
a proč?“

Michal Klaška, ředitel ZŠ Šlapanice:
„Svou dceru Veroniku, zatím však 

ještě zákusky nemůže. Někdy pozvu 
také sám sebe J.“

Monika Pantělejevová, zástupkyně 
ředitele ZŠ Šlapanice:

„Naše paní sekretářky … protože ve 
škole je živo jako v úle a ony jsou pilné 
jako včelky … tak na medovník.“

Honzík Soldán, žák 1. A:
„Pozval bych mamku, taťku a bráchu, 

protože jsou na mě hodní.“
Marek Lörincz, žák 1. A:
„Já bych pozval svého nejlepšího 

kamaráda a kamarádku na pohár.“
Anička Dvořáková, žákyně 1. A:
„Pozvala bych jen tak celou naši třídu.“
Honza Horáček, žák 1. B:
„Jéňu, Patrika a Nikolku a objednal 

bych jim, co by chtěli.“

Patrik Maňas, žák 1. B:
„Honzu, že je dobrý kamarád. Na 

citrónovou zmrzlinu.“ „Tu já totiž milu-
ju,“ dodává Honza.

Klárka Klíčníková, žákyně 1. C:
„Denisku a Simču na kofolu, protože 

jsem s něma velká kamarádka … pro-
tože vás mám ráda.“

Hanička Sedláková, žákyně 1. C:
„Mamku a taťku, řekla bych jim, že 

bych chtěla nové morčátko.“

Kuba Roncsek, žák 1. C:
„Pozvu Tomáše Dvořáka na pohár, za 

to kamarádství, a aby se nebál 1. třídy.“
Lukáš Petřík, žák 1. C (v originální 

psané podobě):
„Do cukrárni také pozvu Verunku 

Královou na 1 nebo 2 indijáni protožetě 
miluju. Vibersi jesli do nové nebo do 
staré. A možná jesli chceš Šárko můžeš 
také.“

-KAŠA-
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Svět rostlin
Od února je ve šlapanickém mu-

zeu k vidění výstava, která potěší jak 
milovníky květin, tak i školní mlá-
dež.

Výstava Svět rostlin se skládá ze 
dvou částí. První část je věnována 
známým i méně známým léčivým 
bylinám, způsobu jejich pěstová-
ní, zpracování a využití v kosmetice 
a medicíně. Návštěvníci si mohou 
také prohlédnout historické herbáře 
a atlasy rostlin. 

Druhá část výstavy seznamuje náv-
štěvníky s říší rostlin z méně obvyk-
lého úhlu pohledu. Dozvíte se tu 
například, co je pravdy na známých 
lidových pranostikách, příslovích 
a mýtech o rostlinách, nebo se sezná-
míte s dnes už zapomenutou „květo-
mluvou“, kterou měli ve velké oblibě 
naši předkové. Součástí výstavy je 
dílna pro děti a mládež, kde si mla-
dí návštěvníci mohou nejen vyzkou-
šet vědecké metody biologů, ale také 
zahrát hry, vyrobit koláž či pamětní 
známku z přírodních materiálů, vypl-
nit kvíz k výstavě do soutěže o ceny, 
ale třeba také vyzkoušet, jaké je to kle-
čet na hrachu...

To vše na vás čeká od 23. února do 
27. května ve šlapanickém muzeu.

Výstavu připravilo Muzeum ve 
Šlapanicích ve spolupráci s Muzeem 
Vysočiny Třebíč.

Dálnice do pravěku
Výstava Dálnice do pravěku při-

bližuje návštěvníkům archeologický 
výzkum, který byl proveden před 

stavbou úseku dálnice Vyškov–Moři-
ce, provedený v letech 2002 a 2003, 
a je doplněna o nejzajímavější nále-
zy objevené pod tělesem dálnice 
D1 na okrese Brno-venkov. Výsta-
va podrobně mapuje osídlení v této 
oblasti od doby kamenné až po raný 
středověk. Nezvyklým, nicméně zají-
mavým exponátem je novověký špi-
tální hrob vojáků bitvy u Slavkova. 
Návštěvníci si zde mohou prohléd-
nout předměty běžné denní potřeby 
našich předků, ale třeba také šper-

Pozvánka na výstavu do Muzea ve Šlapanicích
Historický kočár

U příležitosti vernisáží výstav Svět 
rostlin a Dálnice do pravěku byl 22. 
února představen veřejnosti vzácný 
staronový exponát ze sbírek šlapanic-
kého muzea.

Na konci minulého roku bylo totiž 
dokončeno nákladné restaurování his -
torického koněspřežného kočá-
ru, který vyrobila rakouská fi rma 
BRUNN*H*FISCHER v letech 1890–
1899. Jedná se o tzv. tříčtvrteční osobní 

Muzeum ve Šlapanicích je otevřeno od středy do neděle 

od 13 do 17 hodin, návštěvu v jiném termínu si lze domluvit 

na tel. čísle 544 228 029 nebo na e-mailové adrese 

muzeum@brnenska.cz.

Z vernisáže výstavy 22. 2. 2007, foto: O. Rajská Historický kočár, foto: O. Rajská

ky či zbraně. Seznámí se se způso-
by, jakými naši předkové pohřbívali 
své mrtvé. Výstava se v neposled-
ní řadě snaží přiblížit malým i vel-
kým laikům metody, pomocí nichž 
archeologové získávají stopy života 
našich předků, a jak lze v těchto sto-
pách číst. Dozvíte se, jak se vlastně 
dělá archeologický výzkum, jak se 
při zkoumání nálezů využívá antro-
pologie, co je to archeobotanika atd. 
atd. V dětské dílně, která je součás-
tí výstavy, si pak mladí návštěvníci 
mohou mnohé z těchto metod sami 
vyzkoušet.

Výstava trvá od 23. února do 27. 
května 2007. Připravilo ji Muzeum 
ve Šlapanicích ve spolupráci s Muze-
em Vyškovska, Muzeem Prostějovska 
a Ústavem archeologické památkové 
péče v Brně.

kupé s dvěma místy v kryté části, jed-
ním místem v části nekryté a místem 
pro kočího. Kočár patří mezi vzácnější 
typy ve své třídě a mohli si jej dovolit 
jen velmi majetní lidé. Ostatně tento 
typ kočáru vlastnil sám císař František 
Josef I.

Náklady na restaurování činily při-
bližně 202 000 korun a na fi nancování 
celé akce se podstatnou měrou podílel 
zřizovatel Muzea Brněnska Jihomo-
ravský kraj.

Mimořádně atraktivní exponát je 
umístěn ve vestibulu šlapanického 
muzea a zde se také návštěvníci od 
22. února mohou seznámit s postupy 
restaurování tohoto vzácného doprav-
ního prostředku.
 Mgr. Martina Krajíčková

Muzeum Brněnska – 
Muzeum ve Šlapanicích
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Vážení čtenáři,
dovolte mi pár slovy přiblížit dění 

v knihovně v „zimním“ období, kte-
ré sice nepřeje milovníkům zimních 
sportů, ale příznivcům dobré četby 
a kulturního dění určitě ano.

Krátce bych se vrátil k akcím, kte-
ré proběhly koncem minulého roku 
a také k současným programům, pří-
padně vystoupením plánovaným na 
blízké období.

Opět jsme byli potěšeni velikým 
zájmem o loutkové představení pro 
děti, které se konalo v listopadu 2006. 
Členové loutkářského souboru LS 
BOĎI Jaroměř předvedli klasickou 
pohádku „Princ Bajaja“, kterou zce-
la zaplněné hlediště sledovalo s napě-
tím a rozzářenýma očima. Znovu jsme 
si zde ověřili, že přes nesrovnatelnou 
konkurenci nejrůznějších televizních 
programů, počítačových her a jiných 
vizuálních vlivů tato přirozená forma 
živého přímého kontaktu v sobě stá-
le uchovává nenapodobitelné kouz-
lo a poetiku příběhu a nenahraditelný 
emocionální prožitek, který je pro dět-
ské vnímání světa tak důležitý.

V této souvislosti bych rád přede-
slal, že další představení se bude konat 
17. května 2007 v 17 hod., protagonis-
ty budou členové „Divadla KAPSA“ 
a hra bude mít název „Nešťastný šafá-
řův dvoreček“. Je to hra se živými her-
ci a maňásky, plná písniček a překva-
pení.

V prosinci se uskutečnila „Vánoč-
ní besídka“, na které se svorně podí-

leli děti z mateřské školky Hvězdič-
ka, Národopisný soubor Vrčka, mladí 
členové Hudební školy YAMAHA 
a členové pěveckého sboru Gymná-
zia Šlapanice pod vedením p. profeso-
ra Uríka.

Těm všem bych chtěl tímto ještě 
dodatečně poděkovat za hezký večer, 
který pro posluchače nejrůznějších 
věkových kategorií připravili, a přispě-
li tak ke zpestření předvánoční atmo-
sféry.

Začátek roku jsme zahájili akcí, kte-
rá potěšila spoustu zejména ženských 
čtenářek. 18. ledna nás navštívila 
brněnská spisovatelka Simona Monyo-
vá, jejíž knihy jsou jedněmi z nejvíce 
frekventovaných publikací v knihov-
ně a která dokáže psát o obyčejných 
mezilidských vztazích s humorem, 
nadhledem a pochopením. Její vlast-
ní vystoupení bylo nesmírně příjem-
né, neformální a pro zasvěcené poslu-
chače se stalo jistě velkým zážitkem. 
Bylo zde možno též zakoupit její kni-
hy s konkrétním věnováním. Ti, kdož 
neměli možnost přijít osobně, určitě 
uvítali natočený záznam tohoto setká-
ní včetně poskytnutého interview, kte-
ré zpracovala sl. Magda Černá a které 
bylo vysíláno na infokanále.

Na 22. února jsme připravili cesto-
pisnou přednášku „Pět měsíců v Himá-
laji aneb Ladak očima české rodiny“. 
Známý cestovatel Martin Mykiska 
a jeho žena Barbora se syny Mojmí-

Informace z knihovny – co bylo a co chystáme
rem a Vojtou prožili téměř půl roku 
v jednom z nejzajímavějších koutů 
naší zeměkoule. Všichni zúčastnění si 
vyslechli zajímavé vyprávění doplněné 
videoprojekcí, fotografi emi a hudební-
mi ukázkami.

Na přelomu března a dubna se usku-
teční již tradiční akce „Noc s Anderse-
nem“. Jen připomenu, že děti budou 
opět nocovat v knihovně a pro ně bude 
připraven zajímavý program se sou-
těžemi a hrami, na kterých se budou 
aktivně podílet a budou odměněny 
pěknými cenami.

Tolik k posledním uplynulým a také 
chystaným nejbližším akcím. Co se 
týče všednodenního provozu knihov-
ny, samozřejmě připravujeme pro čte-
náře pravidelně nové knihy všech žán-
rů. 

Kdo se stal stálým návštěvníkem 
a čtenářem, zajisté již ocenil mož-
nost vyhledávat informace o knihov-
ním fondu pomocí internetového ON-
LINE katalogu. Systém je stále více 
využíván (např. rezervace titulů) a stal 
se pro spoustu čtenářů neocenitelnou 
pomůckou při kontaktu s knihovnou.

To bylo pár informací z dění v naší 
knihovně. Věřím, že zájemci nejen 
o dobré knihy, ale také o zajímavé kul-
turní akce si k nám opět najdou cestu 
a my se budeme těšit na další setkání.

Všem přeji hezké následující dny

Rostislav Faber,

knihovna

Vánoční besídka v knihovně

Autorské čtení Simony Monyové 18. 1. 2007
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I přes svůj vysoký věk žije čilým 
životem. Zasvěcení vědí, že již příš-
tí rok oslaví 80 let od svého založení. 
Ofi ciální začátky jsou datovány rokem 
1928. Síť zhotovila šlapanická občanka 
paní Kissová, kůly nahradily stojany od 
gymnastické hrazdy a mohlo se začít. 
Mezi průkopníky se řadí hlavně MUDr. 
J. Vašíček, F. Fišer, M. Bílek, F. Hlavá-
ček, A. Kalvoda a jiní. Další zajímavos-
ti z historie si můžete přečíst na strán-
kách www.sokec.cz.

A co říká současnost? Nejvyšší sou-
těž v oddíle – II. národní ligu hrají ženy 
„A“. Pod vedením trenérky Hany Kadl-
cové hráčky dosahují dobrých výsledků. 
7. místo tabulky z celkového počtu 10 
družstev je toho důkazem. Naši soupeři 
jsou např. ze Svitav, Ostravy, Kylešovic, 
Litovle nebo České Třebové. Zápasy se 
hrají v hale na Smetanově ulici.

Krajský přebor II. třídy hrají ženy 
„B“. Jejich soutěž začíná v srpnu a kon-
čí v červnu. Přes zimní období probíha-
jí pouze tréninky. Hraje se na antuko-
vých dvorcích oddílu. Po první polovině 
soutěže děvčata pod vedením Michala 
Klašky přezimují na 6. místě.

V mládežnické kategorii se oddíl 
zaměřil na dívky. Juniorky, po velmi 
úspěšné loňské sezóně, kdy skončily na 
4. místě v kraji, letos obsazují poslední 
příčky. Hlavní důvod současného neú-
spěchu je omlazení družstva a herní 
nezkušenost. Nechybí jim ale bojovnost 
a chuť do hry. Pokud holky vydrží, věří-
me, že příští rok bude vítězných zápa-
sů více. Na závěr je nutno připomenout 
přípravku děvčat, kterou vedou Mar-
kéta Štefková a Bára Přerovská. Jednou 
týdně se díky hrám seznamují s kulatým 
nesmyslem a získávají postupně herní 
volejbalové návyky.

V mužské složce začneme s muži 
„A“, kteří mají zimní přestávku a pečli-
vě se pod vedením Zdeňka Kadlce při-
pravují na druhou část sezóny krajské-
ho přeboru II. třídy, kterou začínají 12. 
5. 2007 v Hrušovanech u Brna. Postup 
do krajského přeboru I. třídy si nechtě-
jí nechat ujít. V tabulce jsou na 1. místě 
a s náskokem 5 bodů mají velkou šanci.

Junioři ve spolupráci s Gymnázi-
em Šlapanice dali dohromady silné 
družstvo. Jejich postavení v krajském 
přeboru je významné. Druhé místo za 
Volejbalem Brno, které má širokou člen-
skou základnu, je výborné. Soupeři jsou 
z oddílů s velkou tradicí, např. Poštor-
ná, Letovice, Střelice, Holubice, Vyškov 

aj. Kluky vede Zdeněk Melzer, Dalibor 
Horáček a Miroslav Míka. Okresní sou-
těž mužů „B“ je doplňková soutěž přes 
letní období právě hlavně pro juniory.

Momentálně nejúspěšnějším hráčem 
oddílu je Martin Kadlc, který reprezen-
tuje naše barvy v barvách extraligové-
ho družstva mužů DHL Ostrava v roli 
nahrávače. V dresu s jedničkou vyzkou-
šel jak českou extraligu, tak i několik setů 
Ligy mistrů. Jeho družstvo, jako jediné 
v historii českého volejbalu, postoupilo 
ze skupiny do osmifi nále. Jejich soupe-
řem je TOURS VB z Francie. Martino-
vi přejeme hodně volejbalových i osob-
ních úspěchů.

A kdo to celé rozpinkal? V roce 1929 
se do Šlapanic přistěhoval s rodiči malý 
Karel Láznička. Už na měšťanské ško-
le ho nejvíce zajímal tělocvik. Nejoblí-
benější hra byla hlavičkovaná. Byl v této 
zábavě neporazitelný. Vystupoval s hla-
vičkovanou dokonce v televizi. Postup-
ně pronikal do více sportů: lehká atleti-
ka, házená, plavání, basketbal a nakonec 
volejbal. Vyhrál volejbal také proto, že 
je to sport kolektivní. V rodném oddí-
le vyrostl ve velkého hráče a trené-
ra s výraznými úspěchy. Reprezentant 
Československa ve volejbalu, 8x mistr 
republiky, 2x mistr světa, trenér česko-
slovenské mužské volejbalové reprezen-
tace, s níž byl 2x druhý na ME, 8x tre-
nérem mistrovského celku. ... Bylo těžší 
stát se mistrem republiky jako hráč, 
nebo jako trenér?

„Jednoznačně je to jednodušší jako 
hráč. Můžete přímo ovlivnit dění 
na hřišti. To jako trenér nemůžete. 
Navíc, aby byl úspěšný, musí trenér 
dělat mnoho dalších věcí. Je to jednak 
důkladná, detailní příprava a navíc 
musí sledovat světové trendy. Musí umět 
udělat kvalitní a zajímavý trénink, ale 
i bezchybně koučovat zápasy. Musí 
vědět, kdy preferovat tělesnou přípravu, 
i když ta je určitě základem úspěchu, 
a kdy se více věnovat technice. Musí 
mít přehled o přednostech a slabinách 
všech soupeřů. Musí ke každému hráči 
přistupovat individuálně, protože to, co 
platí na jednoho, může mít na druhého 
úplně opačný účinek. Musí najít pro 
mužstvo jako celek optimální styl hry 
a využít přitom právě individuálních 
kvalit jednotlivců. Jak vidíte, těch „musí“ 
je skutečně hodně. A všechno to můžete 
udělat na 110 procent a stejně se výsledek 
nemusí dostavit. Já jsem dřív měl jednu 
velkou výhodu. Jako hráč jsem byl vždy 
kapitánem mužstva a už tehdy většinou 
také hrajícím trenérem.“ K tomu není co 
dodat. Výjimečný sportovec a člověk si 
zaslouží náš obdiv a úctu. Karle, přejeme 
Ti hlavně pevné zdraví!

A kde se všichni scházíme každý 
rok na jednom místě a v jednom čase? 
V Biskupicích na soustředění. Letos již 
počtrnácté.
A na závěr sokolské: „Volejbalu 
NAZDAR! ZDAR!“

Volejbalový oddíl TJ Sokol Šlapanice

Co se děje v oddíle volejbalu Sokola Šlapanice?
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Vážení čtenáři,
je tu první číslo Zpravodaje v novém 

roce a s ním tradiční souhrn výjezdů 
Jednotky sboru dobrovolných hasičů 
Šlapanice. Úvodem si dovolím několik 
nudných čísel: Jednotka vyjížděla v roce 
2006 k celkem 34 událostem, z nichž 19 

Co jste, hasiči…
li k požáru osobního auta na ul. Jung-
mannově. Každoroční boj s jarní velkou 
vodou započal 28. 3. Ve Šlapanicích 
byla svolána povodňová komise, na jejíž 
žádost se udála většina zásahů. Jednot-
ka byla vyslána do Brna na ul. Kaštano-
vou, kde v průběhu odpoledne pomáha-
la s budováním protipovodňových hrází 
z pytlů s pískem. Téhož dne nás čeka-
la i práce ve Šlapanicích, kde stoupala 
hladina Říčky. Po návratu z Brna jsme 
odstranili překážející strom z koryta na 
ul. Dlouhé a zbudovali hráz na ochra-
nu domu Na Poříčí. Vzhledem k pře-
trvávajícímu ohrožení zůstávali členo-
vé jednotky v pohotovosti ve zbrojnici. 
Hned ráno vyrazili do TK Sportcent-
rum, kde bylo třeba odčerpat vodu ze 
zaplavených šachet vzduchotechni-
ky. Po poledni následovalo odstraňová-
ní překážek z toku v Mariánském údolí 
a poté i mezi Bedřichovicemi a Šlapa-
nicemi. Po zbytek odpoledne nás opět 
čekalo plnění pytlů pískem a stavění 
hrází na ul. Podolské v Brně-Líšni. Ráno 
30. 3. jsme odčerpávali vodu ze zatope-
ného sklepa na ul. Smetanově. Navečer 
1. 4. jsme byli povoláni k čerpání vody 
v Modřicích, kde jsme byli po půlnoci 
vystřídáni jednotkou z Brna-Husovic. 
Dne 20. 4. večer byl zlikvidován drob-
ný požár odpadů na skládce fi rmy Sate-
so. V neděli 23. 4. odpoledne jsme vyjeli 
k požáru trávy v zahrádkách za cihel-
nou. Požár si vyžádal i oběti na životech, 
neboť ohni podlehla nejen část travní-
ho porostu, ale bohužel i králíkárna 
s několika jejími obyvateli. 25. 5. odpo-
ledne se konalo cvičení v areálu fi rmy 
Kili. V sobotu 27. 5. došlo k požáru stře-
chy hospodářského stavení v Bedřicho-
vicích. Na vozidlech jsme právě prová-
děli údržbu spojenou s výměnou oleje. 
A protože v době požáru byl zrovna olej 
vypuštěný, přijeli jsme na místo po jeho 
dolití už jen cvičně. Největší kus práce 
v tomto případě odvedli bedřichovič-
tí hasiči. V podvečer 1. 6., po vydatném 
dešti, vyjela jednotka odstraňovat napla-
vené bahno u vchodů do panelových 
domů na ul. Brněnské. Znovu do Bed-
řichovic jsme jeli 15. 6. za účelem vyčer-
pání zatopeného sklepa RD. Do třetice 
Bedřichovice 19. 6., když se v zahradě, 
v těsné blízkosti chodníku, usadil vče-
lí roj. Odpoledne 14. 7. po dalším pří-
valovém dešti vyjela jednotka odstra-
ňovat následky na území celého města 
– odskákané poklopy kanalizace, přívaly 
bahna, popadané větve atd. Večer 18. 7. 

hořelo v Podolí volně uskladněné seno. 
20. 7. došlo k nebezpečnému požáru ve 
sklepních prostorách RD na ul. Kosmá-
kově. 22. 7. v noci jsme byli povoláni 
k požáru stohu u silnice na Vyškov. Dru-
hý den kolem poledne jsme na místo jeli 
provádět dohašovací práce. Jako by toho 
za ten rok bylo v Bedřichovicích málo, 
vyrazili jsme 3. 8. ke sklepu RD zatope-
nému v důsledku havárie vodovodní-
ho řadu. 18. 8. vyjela jednotka k požá-
ru slámy v Pozořicích. V době příprav 
Šlapanických slavností, 19. 8. dopo-
ledne, jsme byli vysláni k požáru trávy 
v Podolí. Šlo však o planý poplach. Krát-
ce po půlnoci 7. 9. byla jednotka vyslána 
do Velatic, kde na místním hřišti hořelo 
sportovní zázemí. 11. 10. došlo k požá-
ru odpadu v garážích na ulici Ponětov-
ské. 27. 10. se pro hasiče rozezněla siré-
na v roce 2006 naposled. Konalo se totiž 
cvičení na objektu fi rmy Term na Šveh-
lově ul. Závěrečnými akcemi byly 2 asi-
stence na žádost města při ohňostrojích 
v parku, a to 2. a 31. 12.

Musíme na tomto místě ocenit také 
spolupráci s městskou policií, která 
nám při některých výjezdech asistova-
la, s hospodářem města, který nahlá-
sil mnohá nebezpečí, a také s fi rmou 
Sateso, která v případě potřeby dodává 
potřebný materiál (písek) či techniku.

Závěrem si přejme, aby rok 2007 byl 
více ve znamení prevence a výcviku než 
skutečných pohrom.

Michal Velan

starosta MHJ HS Šlapanice

Foto: MHJ HS Šlapanice

bylo na území Šlapanic. Jednalo se o 14 
požárů, 9 živelných pohrom, 10 technic-
kých pomocí a 1 planý poplach. Počet 
výjezdů se za poslední 4 roky pohybu-
je okolo 30 a mírně stoupá. Do výčtu 
není zahrnuta desítka výjezdů v rám-
ci absolvovaných 5 stáží u HZS. Nasa-
zení, kvalita i připravenost jednotky 
mají vzestupnou tendenci, což je vidět 
na zvyšujícím se počtu výcvikových 
akcí, jako jsou stáže, cvičení apod. Naše 
aktivita je patrná také z účasti na mno-
ha podnicích nad rámec školicí a zása-
hové činnosti – asistence, prezentace 
(např. v rámci dětského dne), různé for-
my pomoci obyvatelům atd. 

Nyní se podívejme na průběh zásaho-
vého roku 2006. Hned na jeho prahu, 5. 
1. po poledni, vyjela jednotka k nahláše-
nému výbuchu plynu v rodinném dom-
ku na Palackého ulici. Naštěstí došlo 
k malému bouchnutí kotle a následné-
mu samouhašení. Po uzavření přívodu 
plynu jednotka provedla kontrolu místa. 
O měsíc později večer hořela stavební 
buňka na ul. Švehlově. 9. 2. jsme odstra-
ňovali ze střechy domu na ul. Brněnské 
nebezpečné ledové převisy nad chod-
níkem. 23. 3. odpoledne jsme vyje-

Požár hospodářského přístavku RD 

Bedřichovice, 27. 5. 2006

Taktické cvičení simulující požár ve 

skladu obuvi fi rmy TERM, 27. 10. 2006
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Na Boudě, jak říkáme naší klubovně, 
pořádáme jednou za čas setkání členů 
oddílové rady a roverů (starších členů 
Junáka), kteří mají chuť si zazpívat pár 
písniček. S dvěma kytarami (Jiří Hodek 
– Jura a Petr Červinka – Uzel) nás tam 
bývá mezi pěti až osmi. Je to vždy pří-
jemný večer, strávený hraním, zpívá-
ním, nemálo taky různými diskusemi 
na všelijaká témata.

Druhý listopadový týden roku 2006 
se konala ve Šlapanicích zajímavá akce. 
Byl to projekt evropského programu 
Leonardo da Vinci „Quality Standards of
Vocational Training for European Eco 
Counselling“. Místem setkání bylo uni-
verzitní centrum Masarykovy univerzi-
ty ve Šlapanicích. Cílem kurzu byl spo-
lečný projekt – vytvoření standardu pro 
ekoporadce ze zemí Evropské unie, kte-
rý se testoval na speciálních výukových 
modulech. Partnery projektu byly insti-
tuce z těchto zemí: Rakousko, Němec-
ko, Maďarsko, Slovensko, Česká repub-
lika, Belgie, Itálie a Francie. Kurz se 
skládal z přednášek na odborná téma-
ta a e-learningových částí. Účastníci 
byli po dobu pořádání akce ubytovaní 
v univerzitním centru, kde trávili větši-
nu času.

Že skauting a ekologická výchova 
mají k sobě blízko, asi překvapí málo-
koho. Kamarádka Vendulka Marčíko-
vá, studentka Masarykovy univerzity, 
která zajišťovala organizační strukturu 
této akce, proto dostala nápad pozvat 
tyto lidičky z různých konců Evropy 
a jednoho chlapíka z Bangladéše k nám 
na Boudu na kytarový mejdan. Pár SMS 
na sebe nedalo dlouho čekat a bylo jas-
né, že pátek 10. 11. 2006 bude tím pra-
vým dnem.

Začátek akce byl domluven na půl 
sedmou. Jelikož pátek je dnem, kdy na 
Boudě mají schůzky hned tři družinky 
(Myšky, Orli a Trapeři), bylo zde velmi 
rušno. A taky pěkně teplo. Roveři, kte-
ří posléze zajišťují dokonalý servis pro 
naše hosty, jsou plni očekávání. Lehce 
se proklepávají v jazykových znalostech 
– ty si ostatně prověřili už na prázdni-
nové mezinárodní skautské akci Orbis, 
které se zúčastnili. Každý umí něco – 
trochu anglicky, trochu německy. Star-
ší ročníky vytahují i ruštinu.

Chopíme se kytar a dáváme si pře-
dehru – pár jednodušších písniček na 

rozehřátí. Hosté jsou tu téměř přes-
ně, v prvním okamžiku jsou příjem-
ně překvapeni prostředím, které asi 
nečekali. Vypadá to, že takovou skaut-
skou klubovnu ještě neviděli. Sesedáme 
se kolem velkého stolu v Nové Boudě 
(postavena jako druhá v pořadí). Ven-
dulka Marčíková nás všechny předsta-
vuje (jazykem večera se stává angličti-
na) a my máme možnost se podrobněji 
seznámit s každým trochu více. Odkud 
je, co tam dělá, jak se mu zde líbí, atd. 
Roveři chystají hody – čaje, kapučí-
na, horké čokolády, sušenky, chipsy 
a tyčinky.

Hosté jsou nesmělí. Dáváme na začá-
tek jednu českou písničku a poté zjišťu-
jeme, že mezi nimi sedí i hráči na kyta-
ru. Chlapíkovi z Bangladéše se velice 
líbí malý bubínek a ani kastaněty, visící 
na stěně, nezůstávají dlouho samy. Půj-
čujeme jim strunné nástroje (na Boudě 
je kytar asi 5) a rozjíždíme mezinárodní 

Mezinárodní kytarový mejdan 
v klubovně šlapanických Junáků

hity: maďarskou skupinu Omega a je-
jí hit Gyöngyhajú Lány. Následují Th e 
Animals a jejich Th e House Of Th e Ri-
sing Sun. Dotkneme se i Beatles a jejich 
hitu Yesterday, následuje i malý výlet 
do Ruska. V pozadí nezůstávají ani čes-
ké písničky, které se všem líbí.

Některé hosty uchvátila naše základ-
na natolik, že se vydávají v doprovo-
du Roverů na prohlídku všech tří klu-
boven. Ti jim ochotně ukazují, kde co 
a jak funguje, jaké máme hřiště, kam 
vyvěšujeme vlajku, ohniště a spoustu 
dalšího.

Večer se pomalu chýlí ke svému kon-
ci. Nezbývá, než se rozloučit, popřát 
hostům hodně úspěchů v jejich práci 
s ekologickými organizacemi, uklidit, 
doplnit dřevo, dolít petrolej do lamp 
a se stiskem levice se vydat na cestu 
domů.

Tak, to byl v historii oddílu první 
mezinárodní kytarový mejdan na půdě 
šlapanických Junáků. A byl výborný!

Ing. Petr Červinka – Uzel

zástupce vůdce 2. oddílu Junáka 

ve Šlapanicích

Foto: Junák Šlapanice
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Se začátkem nového roku se ohlíží-
me za dobrým i špatným, co nám přine-
sl rok minulý. Rok 2006 byl pro náš klub 
mimořádně úspěšný, jelikož naši členo-
vé byli vidět i na vrcholných soutěžích. 
Také po stránce organizační jsme vůbec 
nezaháleli. Nově postavenou střechu 
jsme otestovali na Voříškiádě, o kte-
ré jste se dočetli již v loňských číslech. 
Naše půlroční přípravy vyvrcholily vel-
kým dogtrekkingovým závodem, které-
ho se zúčastnilo kolem 160 závodníků, 
mezi nimiž hájili naše barvy i domá-
cí členové. Začátkem června jsme po 
roční pauze opět pořádali ve spoluprá-
ci s městem a skautem ABS dětský den. 
Následoval již tradiční tábor v deštivém 
počasí poblíž vesničky Rozkoš.

Na poli závodním se z našeho klu-
bu utkávala převážně část agiliťáků, 
kteří se do toho loni opřeli a nevyne-
chali jediný větší závod. Začalo to již 
na jaře, kdy bojovali s nástrahami čes-
ké kvalifi kace jak pro juniorskou, tak 
pro dospělou reprezentaci. Jako zázra-
kem se do mládežnické dostaly 3 týmy 
a jeden tým dokonce do „velké“ dospě-
lé reprezentace, čímž jsme byli velmi 
mile překvapeni. A už koncem července 
je čekal první vrchol. Mistrovství Evro-
py juniorů konané letos u nás, v Ostra-
vě. Pro všechny to byla velká zkušenost 
a taky si mohli porovnat síly s mladými 
závodníky z Holandska, Itálie, Rakous-
ka, Maďarska atp. Samotnému závodu 
předcházelo třídenní soustředění, kde 
se měla stmelit atmosféra celého týmu, 
vymýšlely se bojovné pokřiky a tré-
novalo fandění. Jak pak bylo o víken-
du vidět, všechny nabyté zkušenosti se 
správně zúročily a české týmy jen zářily. 
Z našich nasazených koní nejlépe zabo-
dovala Lucka Velanová s křížencem En-

dym, kteří v kategorii jednotlivců vybo-
jovali úžasné 3. místo!

Výkony na mistrovství republiky 
mládeže jen potvrdily kvality v našich 
mladších řadách. I s tak drsnými pod-

Úspěšný rok kynologů
je chytlo do svých spárů a už nepusti-
lo. Až tam jsme někteří pochopili staré 
agiliťácké přísloví: „Kdo se nebyl podí-
vat na mistrovství světa, nebyl nikde.“ 
I když sledujete nové světové trendy 
v amerických časopisech, konkurenci 
na videích, realita je stejně jiná. Atmo-
sféra obrovské sportovní haly, kde se 
nad každým nejistým krokem nadech-
ne sedm tisíc diváků všech národností 
a v danou chvíli vlastně všichni „mlu-
ví“ stejným jazykem, je nepřekonatel-
ná. Vidíte vyspělou techniku Ameri-
čanů nebo Francouzů, kterým štěstěna 
není opět nakloněna, a přitom víte, že 
by si to zasloužili. V takových chvílích si 
zrovna říkáte, jestli ta dřina, ta píle, sna-
ha … jestli to všechno stojí za to? A pak 
přijde velké fi nále, hala začne grado-
vat, ta velká masa lidí jako by nedý-
chala. Ale jen na chvíli. Největší mistři 
předvedou své umění a jako by to byl 
jenom obyčejný pouťový závod, prole-
tí poslední překážkou. Tam na ně čeka-
jí všudypřítomní fotografové, co dych-
tí zase po nejlepším snímku, zachycení 
těch krásných pocitů štěstí. Šílící tribu-
ny vzdávají hold mistrům a fanouško-
vé z jejich země slaví úspěch uprostřed 
haly. Za zvuku písně „We are the cham-
pions“ vítězové s vlajkami obíhají čest-
né kolečko. Je to vlastně sport jako kaž-
dý jiný. Po závodě zůstávají jen vítězové 
a poražení, slzy štěstí i smutku a taky 
obrovské očekávání. Třeba příští rok.

Tahle otázka teď trápí i nás, pilně se 
připravující na novou sezónu, jejímiž 
vrcholy opět budou mistrovství junio-
rů, tentokrát na pobřeží Belgie, a mis-
trovství světa ve vzdáleném norském 
Hamaru.

Pavla Vorlová, 

Kynologický klub Šlapanice

mínkami hokejové haly, kde byl koberec 
na běhání položen na ledu, na kterém 
se další den měl hrát hokej, se junio-
ři porvali opravdu s chutí. Z výsledků 
bych jen zmínila krásné 2. místo Verči 
Vršové se psem Dennym v dětské kate-
gorii a 3. místo Pavly Vorlové s Teddym 
v kategorii mládeže.

V září jsme se zúčastnili mistrovství 
republiky, kde nám štěstí až tak nepřálo, 
ale pro některé to byla poslední prověr-
ka před největším vrcholem sezóny – 
mistrovstvím světa v Basileji. Do repre-
zentace se z našeho klubu nominovala 
Dana Sedláková s Argem Heřmánko-
vou vílou a ukázali, že ke světovému 
vrcholu jim už chybí jen malý kousek. 
Prvním kolem proletěli čistě a skončili 
na skvělém 6. místě. Avšak kolo druhé 

Dana Sedláková a Argo

 Foto: Kynologický klub Šlapanice

V roce 2006 jsme uspořádali pro 
naše členy a přátele kulturně pozná-
vací zájezdy.

JARO NA VYSOČINĚ – 13. 5. 2006
Navštívili jsme Litomyšl, městskou 
památkovou rezervaci s protáhlým 
náměstím, se zbytky hradeb a zám-
kem (národní kulturní památka), kte-
rý patří k nejvýznamnějším renesanč-
ním památkám u nás. Prohlédli jsme 
si zámek s krásnými sgrafi ty, fasádami 
s patrovými obloučkovými štíty, interi-

ér s řadou hřebínkových kleneb, pozo-
ruhodné barokní divadlo s velkým 
souborem původních jevištních deko-
rací. Prohlédli jsme si také byt rodiny 
Bedřicha Smetany v budově bývalé-
ho pivovaru. Terasovitě upravenou 
zámeckou zahradou jsme prošli k pro-
boštskému kostelu Povýšení sv. Kříže 
s cenným zařízením a rovněž jsme 
si prohlédli náměstí s významnými 
budovami. Odpoledne jsme se zasta-
vili u pomníku na Růžovém paloučku, 
kde se Jan Amos Komenský loučil se 

svou vlastí. Pak jsme navštívili Nové 
Hrady – významný rokokový zámek, 
působivě zasazený do krajiny, nazý-
vaný české Versailles. Zámek v sou-
kromém vlastnictví je vzorně udržo-
ván. Na závěr jsme navštívili Poličku 
– městskou památkovou rezervaci. 
Prohlédli jsme si čtvercové náměstí 
s novogotickým kostelem sv. Jakuba 
s hranolovou věží, ve které se narodil 
hudební skladatel Bohuslav Martinů, 
dále místní muzeum a zejména opev-
nění města ze 14. stol. s mohutnými 

Zahrádkáři informují
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hradbami a 19 půlkruhovými baštami, 
které v souvislé elipse o celkové dél-
ce 1220 m obemykají historické jádro 
a patří k nejzachovalejším v Evropě.

MARIAZELL a okolní krajina – 
17. 6. 2006
Dopoledne jsme přijeli do Štýrska 
a návštívili nejslavnější poutní místo 
Rakouska, malebně rozložené v kotlině 
uprostřed hor (868 m n. m.). Prohlédli 
jsme si pěkné městečko a velkolepou 
baziliku. V interiéru upoutá mohutný 
barokní oltář se skupinou Ukřižování, 
jakož i svatostánek, vše provedené ve 
stříbře. Poutním místem je zázračná 
kaple nacházející se ve středu chrá-
mu pod stříbrným baldachýnem s 12 
sloupy, s románskou soškou Panny 
Marie s Ježíškem, kde se shromažďuje 
nejvíce poutníků. Pohádkový stříbr-
ný oltář navrhl barokní umělec J. E. 
Fischer z Erlachu. Stříbrná mříž kap-
le je darem císařovny Marie Terezie. 
Na náměstí před chrámem je studna 
s léčivým pramenem. Někteří účastní-
ci vyjeli kabinovou lanovkou na vrchol 
Bürgeralpe (1254 m), kde jsou dvě 
horské chaty a rozhledna. Odpoledne 
jsme objeli nedaleké malebné jeze-

ro Erlaufsee a pak z Mitterbachu, 4 
km vzdáleného od Mariazell, jsme se 
všichni dostali čtyřsedačkovou lanov-
kou k vrcholu Gemeindealpe (1626 
m). Odměnou nám byl z vrcholu krás-
ný panoramatický rozhled na okolní 
i vzdálenější hory, jakož i do hloubky 
k jezeru Erlaufsee.

ZA SLUNCEM DO ITÁLIE –
8.–16. 9. 2006
Pobyt jsme strávili v přímořském 
letovisku SILVI MARINA v kra-
ji Abruzzo, který se nazývá „zelená 
oblast Evropy“, neboť se zde nachá-
zejí 4 národní parky a 20 chráněných 
přírodních rezervací. Mimo moderní 
zástavbu na pobřeží s přístavem má 
letovisko i pěknou starobylou část 
SILVI ALTA, která leží na skále na 
vrcholu kopce, 200 metrů nad mořem, 
je obehnaná hradbami s branou, staro-
bylými domky, kostelem, křivolakými 
uličkami a z terasy jsou daleké rozhle-
dy na moře i do vnitrozemí a k poho-
ří Gran Sasso. Ubytování jsme měli 
zajištěno v nových apartmánových 
rezidencích v uzavřené krásně udržo-
vané palmové zahradě, která navazo-
vala přímo na širokou pláž s jemným 
zlatavým pískem a mírným vstupem 
do moře. Na pláži jsme trávili většinu 
času, neboť koupání a mořský vzduch 
působí velmi blahodárně na naše 
zdraví. Rozsáhlé moderní letovisko 
má i diskotéku, množství obchodů 
a veliký supermarket, moderní kos-
tel, promenádní ulice, náměstí s veli-
kou kašnou s množstvím vodotrysků, 
v noci vše ozářené. Z místa ubytování 
jsme podnikali výlety:
Cittá Sant’Angelo – nedaleké poutní 
místo rozložené na kopci, s opevněním 
a pozoruhodnými starobylými památ-
kami. Po vrcholu kopce vede dlouhá 
ulice (pěší zóna), odtud úzké křivola-
ké uličky dolů k okružní spojnici. Na 
všechny strany krásné rozhledy.
Sulmona – starobylé město s mno-
ha památkami, malebně rozložené na 
kopci v podhůří.
Proslavila se jako rodiště římského 
básníka Ovidia. Zaujalo nás masívní 
zdobené průčelí a barokně upravený 
interiér kostela Annunziata, velkole-
pý portál kostela sv. Františka ze 13. 
stol., středověký viadukt a rozsáhlé 
náměstí Carmine s tržištěm. Odtud 
jsme se vydali vyhlídkovou silnicí do 
hor k malebnému jezeru Scanno (992 
m). Cesta po úpatí hor byla krásná, ale 
velmi náročná.

Poloostrov Gargano – jedna z nej-
krásnějších oblastí Itálie, která tvo-
ří ostruhu „italské holínky“. Jedná se 
o divokou romantickou krajinu s kou-
zelně členitým pobřežím, bílými nebo 
růžovými útesy, četnými mořskými 
jeskyněmi, zářícími plážemi v maleb-
ných zátokách, nazývanou Karibik 
Středomoří, perla jižní Itálie, exo-
tická oáza Evropy aj. Při celodenním 

výletě jsme navštívili nejprve severní 
část poloostrova, malebné městečko 
Peschici, založené v 11. stol., v nád-
herné poloze na skalnatém útesu ční-
cím 90 m nad mořem. Uchvátily nás 
bílé domy z kamene a typické křivo-
laké uličky, částečně obklopené hrad-
bami. Kolorit města působí typickou 
středověkou atmosférou. Naše další 
zastávka byla ve Vieste, nejznáměj-
ším krásném starodávném městě ve 
strategické pozici na nejvýchodnějším 
místě poloostrova, obklopeném širo-
kými plážemi. Přímo u městské pláže 
se zdvíhá z moře legendami opřede-
ný symbol Vieste – „Pizzomunno“, 
mohutný skalní monolit 26 m vyso-
ký. Z místních památek nás okouz-
lil středověký hrad, katedrála z 11. 
stol., typické obílené kamenné domy, 
úzké křivolaké uličky, jakož i náměstí 
s palmovým parkem a přístav. Z pří-
stavu jsme uskutečnili 2 ½ hod. výlet 
motorovou lodí podél jižního pobřeží 
Gargana. Přitom jsme nestačili obdi-
vovat všechnu krásu, kterou zde voda 
vytvořila za milióny let: nádherné úte-
sy pozoruhodných tvarů s množstvím 
mořských barevných jeskyní, skryté 
zátoky s plážemi, miniaturní neobyd-
lené ostrůvky, obdivuhodné skály. Tato 
projížďka se pro nás stala nezapome-
nutelným zážitkem. Po pobřežní plav-
bě následovala panoramatická cesta 
autokarem po jižní části poloostrova 
s neustálými serpentinami. Již v pod-
večer jsme navštívili Monte Sant’ 
Angelo, město opevněné mohutnými 
hradbami, rozložené na vrcholu stej-
nojmenné hory (796 m). Ze staroby-
lé pevnosti je krásný výhled do okolí. 
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Odtud jsme se vydali pěší zónou, ulič-
kou plnou krámků se suvenýry, k nej-
starší poutní svatyni křesťanského 
Západu. Nad svatyní se tyčí starobylá 
osmiboká zvonice, vzácné jsou vstup-
ní bronzové dveře. Ve skalní svatyni je 
od konce 5. stol. uctíván sv. archan-
děl Michael. Uvnitř kostela je torzálně 
dochovaná kazatelna a biskupský trůn 
z 11. stol. Na území Gargana jsme se 
zdrželi až do západu slunce a již pot-
mě se vrátili do Silvi Marina.
Z místa pobytu jsme zajížděli také do 
místního obrovského supermarketu 
a navštívili jsme i blízký rozsáhlý trh, 
konaný zde každý čtvrtek.

Podzim na Čáslavsku – 30. 9. 2006. 
Náš poslední kulturně poznávací 
zájezd v roce 2006 jsme uskutečni-
li do středních Čech. Nejprve jsme 
si prohlédli romantický pohádkový 
zámek Žleby s cenným zařízením 
s množstvím uměleckých předmětů 
a významnými sbírkami zbraní, nábyt-
ku, porcelánu, skla aj. Zámek je obklo-
pen velkou zahradou, kterou jsme se 
prošli do malé obůrky, kde jsme vidě-
li 25 dravců a stádo bílých jelenů při 
krmení. Pak jsme navštívili králov-
ské město Čáslav, založené Přemys-
lem Otakarem II. Město je obklopené 
zachovaným pásem středověkých hra-
deb s válcovými věžemi a třemi bra-
nami. Navštívili jsme děkanský kostel 
sv. Petra a Pavla, kde jsou dochovány 
románské, gotické a renesanční prvky, 
jakož i malby. Původní románský kos-

Organizace Českého zahrádkářské-
ho svazu Šlapanice uspořádala dne 6. 
1. 2007 již tradiční Věneček v prosto-
rách restaurace Žuráň. Účast byla nad 
očekávání výborná. Věneček byl zahá-
jen předtančením krojovaného soubo-
ru Vrčka ze Šlapanic. K dobré zábavě 
všech zúčastněných přispěla v nemalé 
míře kapela Hobby vedená panem Ladi-
slavem Kokešem ze Šlapanic, dále také 
bohatá tombola. Poděkování patří všem 

tel z 12. století je zde zachován jako 
sakristie. Ve věži kostela byl pochován 
husitský vojevůdce Jan Žižka z Troc-
nova, jeho hrob však byl v 17. stol. 
zničen. Z věže je nádherný pohled 
na celé hradbami opevněné město. 
Před kostelem je pomník čáslavského 
kaplana Matouše Ulického, který zde 
vedl r. 1627 selské povstání a téhož 
roku byl popraven. Na náměstí Jana 
Žižky se nachází Žižkův pomník od 
J. V. Myslbeka. Prohlédli jsme si také 

malebnou radnici s krásným pozdně 
barokním průčelím a uvnitř Žižko-
vu síň. Nejcennějším exponátem je 
zde fragment lebky, nalezený r. 1910 
ve věži děkanského kostela a považo-
vaný za Žižkův. Z Čáslavi jsme odjeli 
na Kalabousek do zahradního centra 
známé rakouské fi rmy Josef Starkl. 
Mimo výstavu orchidejí jsme si pro-
hlédli celý rozsáhlý areál s nabídkou 
rostlin a zahradních potřeb všeho 
druhu, někteří naši zahrádkáři i leccos 
nakoupili. Zpáteční cesta vedla Želez-
nými horami okolo zříceniny hradu 
Lichnice a okolo Sečské přehrady.
Naše zájezdy na Vysočinu a na Čáslav-
sko byly členům ČZS částečně doto-
vány z příspěvku města. K uvedeným 
zájezdům vystavoval na naší podzimní 
výstavě umělecké fotografi e př. Miloš 
Musil.

Jarmila Suchomelová

vedoucí zájezdů

Zahrádkáři plesali
sponzorům, kteří do tomboly přispěli, 
a také všem členům, kteří se na přípravě 
plesu zúčastnili. Odměnou byla radost 
v očích účastníků a zaplněný parket až 
do ranních hodin v rytmu dechovky 
i v rytmu moderní hudby.

Velice rádi se se všemi přáteli Čes-
kého zahrádkářského svazu setkáme 
na všech kulturních akcích, které bude-
me během roku pořádat, a také na plese 

5. 1. 2008.  Výbor ČZS Šlapanice

Svaz tělesně postižených (STP) v Čes-
ké republice, o. s., místní organizace Šla-
panice sdružuje ve svých řadách vedle 
tělesně postižených i zrakově a sluchově 
postižené občany ze Šlapanic (42 členů), 
Bedřichovic (13), Kobylnic (5), Jiříko-
vic (3), Blažovic (2) a Podolí (7), celkem 
máme v současné době 72 členy. Míst-
ní organizace v rámci svých možností 
zajišťuje informační servis a pomoc při 
činnosti svých členů.

V průběhu roku 2006 jsme se zúčast-
nili 2 rehabilitačních pobytů organizo-
vaných Okresním výborem STP. 9 z nás 
se zúčastnilo rehabilitace v Luhačovi-
cích ve dnech 14.–21. října (ubytová-
ní v penziónu Sova) a 8 členů rehabili-
tace v Hodoníně konané ve dnech 14.–

21. listopadu. Centrum denních služeb 
zorganizovalo 2 školení zabývající se 
změnami v sociální oblasti. 23. února se 
v prostorách pizzerie Happy bar konala 
výroční členská schůze. Hosty byly Ing. 
Skácelová, tehdejší místostarostka Šla-
panic, a pí Linderová z Centra denních 
služeb pro zdravotně postižené Jihomo-
ravského kraje.

V roce 2006 byl ukončen provoz 
Centra denních služeb pro zdravotně 
postižené Jihomoravského kraje, které 
sídlilo na Palackého ulici v Brně. V sou-
časné době Centrum pokračuje v čin-
nosti formou detašovaných pracovišť 
na městských úřadech jednotlivých 
měst okresu Brno-venkov. Ve Šlapani-
cích úřaduje paní Linderová v budově 

městského úřadu každé 3. úterý v měsí-
ci (8.30–12.30, zasedací místnost úřadu 
ve 2. patře). Kromě toho paní Lindero-
vá každou středu (10.00–17.00) úřaduje 
i v prostorách restaurace Racek v Brně 
na Palackého ulici, kde funguje i půjčov-
na kompenzačních pomůcek. Držite-
lé průkazek ZTP a ZTP/P mají i nadá-
le vyhrazený čas pro rekondiční plavání 
v bazénech v Brně na ulici Ponávka (Út 
17.00) a na Lesné (So 17.00).

Členové výboru navštívili u příleži-
tosti životního jubilea 18 našich členů 
a předali jim zároveň menší dárky. Úse-
koví důvěrnící navštívili ve vánočním 
období naše členy, kteří se nemohli ze 
zdravotních důvodů zúčastnit společ-
ných akcí, a předali jim ovocné balíčky.

Činnost Svazu tělesně postižených v České republice, 
místní organizace Šlapanice u Brna v roce 2006

Volný čas
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V sobotu 16. září jsme v rámci 
poznávacího zájezdu navštívili zámek 
v Moravském Krumlově, kde jsme si 
prohlédli sbírku „Slovanská epopej“ od 
Alfonse Muchy. V Památníku Kralické 
tiskárny v Kralicích nad Oslavou jsme 
se seznámili s činností místní tajné bra-
trské tiskárny. V Třebíči jsme pak nav-
štívili baziliku sv. Prokopa a prohlédli si 
židovské město. Několik členů se na jaře 

zúčastnilo zájezdu do kostela a arboreta 
ve Křtinách a do Sloupsko-šošůvských 
jeskyní organizovaného sociálním od-
borem městského úřadu. V průběhu 
celého roku probíhala úzká spoluprá-
ce se zdravotně sociální komisí měs-
ta, Klubem důchodců, okresní komisí 
TP a Centrem pro zdravotně postižené 
Jihomoravského kraje, detašované pra-
coviště Brno-venkov. Na činnost míst-

ní organizace jsme získali jak fi nanční 
dary od některých členů, tak především 
fi nanční příspěvky od Městského úřadu 
Šlapanice (5000 Kč), Obecního úřadu 
Podolí (2500 Kč), OÚ Jiříkovice (1000 
Kč) a OÚ Kobylnice (1000 Kč). Všem 
dárcům za jejich příspěvky děkujeme.

Za místní organizaci 

Pavel Mikuška

Foto: Svaz tělesně postižených

Výlet do minulosti, poslední v roce 2006

Sraz zájemců byl v Brně na nádraží, 
odjezd v 10.18 směr Hrušovany u Brna 
v posledním vagóně. Sešlo se nás cel-
kem 19. Po vystoupení v Hrušovanech 
nás čekal průvodce ze Židlochovic ze 
stejného svazu. Vedl nás polní cestou 
cca 2 km k zámecké oboře. Dva vyso-
ké ploty kolem obory jsme překonali na 
schůdcích pro pěší. Krásná půlhodino-
vá procházka po upravených cestách, 
zahlédli jsme jeleny, srny, mufl ony, jak 
se volně prochází po rozlehlé oboře.

Ke vchodu do zámku jsme došli asi 
20 minut před otevřením a již se zde 
scházely zástupy lidí. Přesně ve 12 
hodin se vrata otevřela a průvodci po 
10 minutách brali zájemce v patnácti 
místních skupinách na prohlídku. Pro-
hlídka trvala přibližně 35 minut a stá-
la za to. Již vstupní hala, vyzdobená 
parožím a vycpanými ulovenými zví-
řaty, dále sněmovní místnost (zasedala 
zde i několikrát naše vláda), nádherný 
lustr z paroží, starý nábytek, překrásné 

obrazy a každá další místnost poskyto-
vala nádherný pohled na vybavení sta-
rým nábytkem, krby, obrazy a v každé 
místnosti byl jiný lustr, v celém zámku 
se nenašly dva stejné. V poschodí nám 
byl umožněn přístup i do místností, 
které obýval náš první prezident ČSR T. 
G. Masaryk (židlochovický zámek byl 
jeho letní sídlo). Prohlídka jeho ložni-
ce, vybavené původním nábytkem, jeho 
koupelna s původním vybavením, bylo 
se na co dívat. V poschodí po všech 
stěnách krásné paroží, u těch největ-
ších štítky, kdy, kde a kým bylo uloveno. 
Před schody do přízemí vycpaní med-
vědi, lišky, bažanti i jiná ulovená zvěř. 
Takovým vybavením by se mohl poch-
lubit i leckterý přístupný zámek, krása 
k pohledání. A nakonec překvapení – 
vstup byl zdarma.

Po prohlídce zámku jsme se v 13.00 
hodin sešli se členy svazu ze Židlo-
chovic. Bylo jich asi třicet. Dělali nám 
průvodce po naučné stezce Židlocho-

vické vrchoviny až k nejvyššímu bodu 
– Výhon 354 m. Na stezce, která měřila 
asi osm kilometrů, byly tabule s obrazy 
a vysvětlením, kde se našly jaké památ-
ky a kde jsou uloženy originály. Stez-
ka vedla až k Blučině, procházeli jsme 
vinohrady a potom po vrcholu zpět až 
na nejvyšší bod – Výhon. Zpět do Žid-
lochovic se šlo z kopce lépe, čekalo nás 
ve stylové restauraci občerstvení, které 
stálo za to. Obalený řízek, plněný nivou 
a šunkou, k tomu brambory nebo hra-
nolky, pivečko navrch – úplná pohádka. 
Po občerstvení jsme se rozloučili s míst-
ními a vydali se kolem zámku (kde byl 
ještě velký dav zájemců o prohlídku) 
polní cestou k Hrušovanům na vlak. 
Měli jsme štěstí, za deset minut po pří-
chodu odjížděl vlak na Brno. Tam jsme 
přijeli v 18.00 hodin. Tak nádherně jsme 
prožili poslední výlet roku 2006, na kte-
rý jsme byli pozváni stejně postižený-
mi členy svazu z Kuřimi. Jen doufáme, 
že i oni přijmou naše pozvání na plá-
novaný výlet údolím Říčky k jeskyním 
Pekárna, Švédův stůl a Netopýrka, plá-
novaný na letošní rok.

Bořivoj Hodek, člen Svazu postižených 

civilizačními chorobami

Náš Klub Svazu postižených civilizačními chorobami dostal pozvá-
ní od stejnojmenného klubu z Kuřimi na poslední vycházku roku 2006. 
Kam to bylo? Zjistili, že dne 29. prosince 2006 bude otevřen a umožněn 
přístup do zámku Židlochovice. Byla to výjimka, protože pro veřejnost 
je zámek Židlochovice uzavřen.

Moravský Krumlov Třebíč

Volný čas
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To ale nejsou první zmínky o obcho-
du a obchodování na území naše-
ho města. Než zalistujeme v historii 
vlastního gremia, je nutné připome-
nout, že Šlapanice byly za středověku 
důležitou křižovatkou starých kupec-
kých cest mezi tehdejšími Rakousy, 
Polskem a Uhry. Z roku 1376 pochází 
také písemná zpráva, ve které markra-
bě Jan Jindřich a jeho nástupce Jošt nutí 

vatel pořádaných v roce 1857, poslé-
ze 1869 a od roku 1880 vždy po dese-
ti letech. Tak se pomalu blížil rok 1907 
a s ním i myšlenka několika představite-
lů zdejšího obchodnictva zřídit si vlast-
ní organizaci, a tím se vymanit ze Spole-
čenstva smíšených živností, kde se podle 
dochovaných zpráv „necítilo dobře“. To 
se skutečně podařilo a díky pánům Kol-
lerovi, Merhoutovi, Partykovi a Válko-

kříži, klobouky, plodinami, koni, selaty, 
kamny, smaltovaným nádobím, cukrem 
a petrolejem. Po dvou pak byly obcho-
dy dřevem a ovocem, po třech lihovi-
nami a pivem v lahvích. Čtyři obchody 
nabízely mléko, pět střižné zboží a stej-
ný počet byl obchodů tzv. viktuálních – 
ty nabízely potraviny všeho druhu. Šest 
obchodů nabízelo zeleninu a nejvíce 
bylo obchodníků se smíšeným zbožím, 
celkem 22. Dále bychom nalezli v teh-
dejším městečku tři hokynáře, jednoho 
kramáře a jednoho vetešníka. Produk-
ty svých živností také nabízelo šest řez-
níků a pekařů, dva cukráři a jeden per-
nikář. I když se obchody a obchůdky 
lišily svojí velikostí, byly pro tehdejších 
tři a půl tisíce obyvatel dosti slušnou 
nabídkou. Obchody byly otevřeny 7 
dní v týdnu, pouze v neděli do 11. hod. 
dopolední v zimních měsících a do 10. 
hod. v měsících letních.

V letech 1914–1918, v době I. světo-
vé války, přišla první krize, jelikož mno-
ho členů muselo narukovat a obchody 
vedly jejich ženy a děti. V roce 1922 byla 
schválena změna stanov a gremium 
rozšířeno na veškeré obchodní živnos-
ti. Ve dvacátých a třicátých letech usi-
lovali představitelé místních obchodní-
ků především o zákaz podomního pro-
deje, který do jisté míry omezoval jejich 
příjmy, a dále pak o zavedení nedělního 
klidu a otevíracích a zavíracích hodin. 
Na svých manifestačních a protest-
ních schůzích, především v období vel-
ké hospodářské krize v polovině 30. let, 
jednali o fi liálkách, továrních prodej-
nách, správkárnách, obilním a živočiš-
ném monopolu, obchodech s jednot-
kovými cenami, fušerství, oddlužení, 
daňových otázkách, zkrátka o všem, 
co omezovalo obchodnický stav a jeho 
oprávněné požadavky. Na předsednic-
kých postech se vystřídali: Josef Kol-
ler, Ferdinand Válek, František Chalu-
pa a Jan Partyka. Výše inkorporační-
ho (vstupního) poplatku činila 100 Kč, 
přípověď učně 20 Kč, výpověď 30 Kč. 
Učňů mívalo gremium 8–16 ročně.

Bezprostřední blízkost Brna, a tím 
poměrně rychlý růst Šlapanic dával 
možnost i rozvoji obchodního podniká-
ní a vzrůstu obchodů. Při založení gré-
mia čítalo toto 26 místních členů a po 
třiceti letech jejich počet stoupl na 72, 
přičemž celkový počet členů s okolními 
obcemi činil více než 160. V době těs-
ně před II. světovou válkou byla ve Šla-
panicích zastoupena všechna odvětví 

Střípky z historie Šlapanic – Obchodní gremium
V letošním roce uplyne sto roků od chvíle, kdy se v několika hlavách 

zrodila myšlenka založit ve Šlapanicích obchodní gremium, neboli 
společenstvo sdružující obchodníky s nejrůznějším sortimentem zboží 
ze Šlapanic a osmi okolních obcí. Tito byli sice již od roku 1886 sesku-
peni ve Společenstvu smíšených živností pro Šlapanice a okolí, ale po 
dvaceti letech pocítili nutnost založit spolek vlastní.

kupce, aby opustili „staré cesty v oko-
lí Šlapanic a vozili zboží své přes Brno“. 
Další zmínky o obchodování najdeme 
ve více než 80 let starém spisku učite-
le Blahoboje Uhlíře: „Městys Šlapanice 
měl dvojí privilegium, totiž právo soud-
ní a tržní… Právo tržní, rovněž staro-
bylé, bylo obci uděleno Ferdinandem 
I. v roce 1563. Šlapanice směly míti trh 
osmidenní, který se počínal v pondě-
lí po 3. neděli velikonoční. Za bisku-
pa Pavlovského v roce 1592 byl ten-
to trh přeložen na den 15. července. 
Císař František I. potvrdil v roce 1797 
oba trhy dřívější, totiž trh v pondělí po 
3. neděli velikonoční a trh dne 15. čer-
vence. Později bylo obci přiznáno ješ-
tě právo třetího trhu, totiž v pondělí po 
Hromnicích.“ Trhy se ve Šlapanicích 
pořádaly ještě během II. světové vál-
ky a před každým z nich byla na budo-
vě obecního hostince Radnice vztyčena 
dřevěná ruka s mečem. Poslední soupis 
trhů v tehdejším protektorátu Čechy 
a Morava pochází z roku 1942 a u nás 
jsou zaznamenány dva trhy dobytčí 
a jeden smíšený na zboží i dobytek.

Díky zápiskům Emanuela Vlčka se 
dochovaly desítky jmen kupců, kramá-
řů a obchodníků s nejrůznějším zbožím 
v průběhu 19. a 20. století. Další nalez-
neme v Celorakouských sčítáních oby-

vi st. se v polovině března roku následu-
jícího vymanili ze společenstva všichni 
obchodníci a kramáři. Obchodní gremi-
um bylo povoleno výnosem C. k. mís-
todržitelství ze dne 16. dubna 1908, čís-
lo 21519. Ustavující valná hromada se 
konala 26. července 1908, prvním před-
sedou se stal Josef Koller, obchodník ze 
Šlapanic, místopředsedou Ferdinand 
Sedláček z Kobylnic, dále bylo 12 členů 
výboru a 6 náhradníků. Tím vstoupilo 
do života Obchodní gremium se 63 čle-
ny, jeho stanovy byly jednohlasně schvá-
leny a bylo usneseno, aby přistoupilo 
k Zemskému svazu gremií moravských.

Na první schůzi bylo předsedovi 
uloženo, „aby proti živnostníkům, kteří 
se zabývají prodejem různých předmě-
tů, aniž by k tomu oprávněni byli, zahá-
jil patřičné jednání, aby tomuto nešvaru 
konec učiněn byl a také usneseno vhod-
ným způsobem zakročiti proti obchod-
níkům, kteří nedělní klid úplně neza-
chovávají“. Gremium hned od svého 
počátku pracovalo pro hájení obchod-
ní živnosti a začalo pravidelně obesílat 
odborové sjezdy svými delegáty, aby se 
mohlo řídit novými poznatky získaný-
mi na sjezdech.

V soupisu z roku 1910 nalezneme 
ve Šlapanicích mimo jiné po jednom 
obchody: papírem, železem, květinami, 
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obchodního podnikání, a tím pozbyly na 
významu i do té doby uchovávané trhy.

Kromě soukromých obchodů nelze 
také opomenout dvě družstevní obchod-
ní jednotky, které náležely spotřebnímu 
družstvu Vzájemnost-Včela. Družstvo 
vzniklo sloučením dvou dříve uvede-
ných v roce 1919 (Vzájemnost zal. 1897, 
Včela zal. 1906). Jedna z prodejen se 
nacházela na Masarykově náměstí, kde 
dnes stojí polyfunkční objekt, a zmizela 
beze stopy před několika desítkami let. 
Druhá pak na Čechově ulici č. 16 a lido-
vě byla dlouhá léta nazývána Spolkem. 
Obchod nechal postavit místní potrav-
ní spolek Pokrok (založený 1886) v roce 
1901 a za první republiky se pak začlenil 
do družstva Vzájemnost-Včela.

Společenstvo smíšených živností 
spolu s Živnostenskou školou pokračo-
vací, Obchodním gremiem, Společen-
stvem krejčích a kožišníků a Živnosten-
sko-obchodnickou stranou středostavo-
vou uspořádalo pod patronátem obce ve 
dnech 29. 6.–6. 7. 1937 jubilejní výsta-
vu a slavnost živnostnictva řemeslné-
ho a obchodního. Na rok 1937 připad-
la totiž řada výročí: 50 let Společenstva 
smíšených živností, 40 let Živnosten-
ské školy pokračovací, 30 let Obchodní-
ho gremia, 25 let Společenstva krejčích 
a kožišníků a 15 let místní organizace 

Tyto stožáry nepoválel orkán Kyrill, 
ale v květnu 1990 smršť, která se nebýva-
lou silou protahovala právě mezi Telnicí 
a Měnínem. Měl jsem možnost prohléd-
nout si tam detaily na tomto dálkovém 
vedení. Jako kdyby někdo vzal dětskou 
konstrukci ze špejlí a škodolibě ji zmáčkl 
v dlani. Jedna energie proti druhé…

Tenkrát jsme to brali jako nahodilý 
rozmar přírody, který se hned tak opa-
kovat nebude. Varovným meteorologic-
kým extrémům jsme nevěnovali mnoho 
publicity; měli jsme tehdy jiné starosti. 
Uplynulo však deset let a přišel 4. srpen 

2001. Náhlá, krátká vichřice, jejíž účin-
ky se projevily hlavně na vzrostlých 
stromech směrem k Bedřichovicím.

Následoval 23. červen 2002 a ško-
dy hlavně v Podolí a Mariánském údo-
lí. Vyskytla se i první tornáda v ČR, 23. 
srpna 2005 kolem 13. hodiny jsem na 
vlastní oči viděl oblačný chobot, spouš-
tějící se k zemi blízko Rajhradu. Po pěti 
minutách zanikl.

Dnes může být Kyrillů několik do 
měsíce. A nemělo by to už nikoho pře-
kvapit. Spíše může překvapit, že zatím-
co spoušť na stromových porostech 
města není značná, jisté škody si zvol-
na působíme bez zvláštních skrupulí 

sami. Od roku 2002 do roku 2006 zmi-
zely z veřejných i soukromých ploch, 
po hrubém součtu, desítky živých stro-
mů (o kterých jsem věděl). Túje, smr-
ky, borovice, břízy… Samozřejmě, vět-
šinou bez náhrady. Stavební činnost na 
těch místech neprobíhá. Bohužel, ten-
to trend stále pokračuje. Pár nových 
pařezů a pařízků „krášlí“ například ulici 
Štefanikovu, kde po jeřabinách odstra-
něných před několika lety pomalu ubý-
vá parková zeleň na prostranství před 
bytovkami. Důvody k odstranění ovšem 
neznám. Že by preventivní opatření 
před polomy po další vichřici?

Text a foto: Petr Bílek

Po vichřici

Živnostensko-obchodnické strany stře-
dostavové. Na výstavě, která byla jed-
nou z akcí pořádaných slavností a usku-
tečnila se ve školní budově na Riegrově 
ulici, se představilo 49 vystavovatelů ve 
22 oborech. Samostatná expozice byla 
věnována učňovskému dorostu, kde 30 
dívek a chlapců předvedlo výsledky své-
ho umu a dovedností.

Jak soukromému, tak družstevní-
mu obchodu a s nimi i Obchodnímu 
gremiu i všem výše zmíněným spolkům 
učinil konec závěr 40. a začátek 50. let. 
Některé obchody byly zcela zrušeny, 
jiné zestátněny a začleněny do LSD Jed-
nota. Nastala doba socializace a s ní na 
dlouhou dobu také konec soukromého 
podnikání.  Josef Kopecký

Důsledky jarní vichřice mezi Telnicí a Měnínem koncem května 1990 Text a foto: Petr Bílek
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Šlapanický rodák Jiří Kocián se nar-
odil 24. dubna 1907 a zemřel 9. dubna 
1974 v pouhých 67 letech. Byl jedním 
z osmi dětí manželů Marie a Františka 
Kociánových. 

V mládí se učil u fi rmy Radion u Ing. 
Františka Břerovského a později studo-
val elektroprůmyslovku. Byl to velice 
všestranný a vzdělaný člověk. 

Po květnu 1927 sestrojil, dá se říci, 
první rádio ve Šlapanicích. Jeho tatí-
nek musel koupit koně, bryčku a v nedě-
li objížděli okolní vesnice. Později se 
zabýval stavbou vysílačky, kterou se mu 

Vánoční strom, který jste mohli vidět 
na náměstí, nebyl jen takový obyčejný 
strom, ale měl svůj příběh.

V roce 1981 se na slavnosti rodáků 
sešli spolužáci ročníku 1931, aby osla-
vili padesát let po ukončení školy. Chtě-
li udělat něco, co po nich ještě dlouho 
zůstane, proto zasadili strom. Vybrali 
pro něj místo u obřadní síně na hřbi-
tově, která se tehdy dokončovala, a dali 
k němu tabulku s nápisem: 1931–1981. 
Odborně ho zasadil spolužák-zahrad-
ník Alois Musil.

A jak roky šly, strom vyrůstal a byl 
stále vyšší. Když spolužáci slavili nějaké 

Rok se sešel 
s rokem, už zase kon-
čí Vánoce a máme tu 
6. leden, který přiná-

ší Tříkrálovou sbírku, pravidelně pořá-
danou akci České katolické charity, jejíž 
výtěžek má pomoci zejména starým 
a nemocným lidem. A tak 6. 1. 2007 na 

konci ranní mše ve šlapanickém kostele 
zve P. Miloš Mičánek koledníky a vedou-
cí skupinek dopředu, aby jim pro jejich 
dobrovolnou službu požehnal. Po mši se 
desítky dětí (některé z nich v doprovodu 
rodičů) a několik mládežníků vlastnících 
občanský průkaz, kteří se přihlásili jako 
vedoucí skupinek, přesouvají na orlov-

nu. Zatímco se děti oblékají a nasazují 
korunky, aby co nejvěrněji připomínaly 
svaté tři krále, kteří kdysi přinesli dary 
Ježíškovi do Betléma, vedoucí skupi-
nek přebírají pokladničky, plánky cesty, 
průkazky a ostatní nezbytné drobnos-
ti. Postupně si každý vezme „své krále“ 
a vydávají se do jim určených ulic. Je na 

Tříkrálová sbírka 2007 z pohledu koledníků

100 let od narození Jiřího Kociána
podařilo sestrojit v roce 1927. Dochoval 
se dopis od učitele Aloise Haška: „Mys-
lím, že píši na správnou adresu. V nedě-
li poslouchám vysílání ,vídeňské‘ stanice 
a při ladění zachytím český hovor, zce-
la srozumitelný. Ten den jsem nedal slu-
chátka z uší. Ruka spočívala na knofl íku 
kondenzátoru, chvěla se rozčilením, když 
konečně stanice ,brněnská‘ byla vypnuta. 
Z celé té řeči poznal jsem, že jedině Vy 
můžete být vysílatelem a přednášejícím.“

Protože tato vysílačka byla „černá“, 
muselo být po roce její vysílání ukon-
čeno. 

Když se šlapaničtí radní rozhod-
li vybudovat vlastní elektrárnu, byl 
Jiří Kocián v letech 1937–1942 jejím 
ředitelem. V roce 1943 nastoupil do 
brněnských ZME, kde zůstal až do 
svého odchodu do důchodu. V letech 
1948–1956 vyučoval na Základní 
odborné škole v Jevíčku. Další vel-
kou zálibou mého strýce bylo fotogra-
fování, do jehož tajů, ale hlavně tajů 
elektřiny mě zasvětil. Toto je moje 
osobní vzpomínka na mého strýce 
Jiřího. 

Jaroslav Kocián

Příběh vánočního stromu
pětileté nebo desetileté výročí, rádi se 
u tohoto stříbrného smrku scházeli.

Vloni na podzim začala rekonstrukce 
obřadní síně a strom musel být odstra-
něn. Nepřestal ale lidem dělat radost 
a skončil užitečně na náměstí jako 
strom vánoční.

Pokud jste tedy měli výhrady 
k nerovnoměrnému rozložení jeho vět-
ví a poněkud pokřivenému tvaru, věz-
te, že jeho zrod a růst toto vše osprave-
dlňovaly.

Podle vyprávění Jiřího Hrdličky 

zapsala Magdalena Černá

Foto: J. Kopecký

Jiří Kocián (uprostřed) s rodiči a rodinou Jiří Kocián a jeho osmilampovka
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Touto písničkou zahajovali svoji 
návštěvu u lidí skupinky koledníků ve 
dnech 5. a 6. ledna tohoto roku. Byly to 
skupinky větších i menších dětí dopro-
vázených vedoucím, které obcháze-
ly domácnosti ve Šlapanicích i Bedři-
chovicích a prosily lidi o příspěvek do 
pokladniček.

Tato nově obnovená tradice se do 
Šlapanic vrátila v roce 2001 pod zášti-
tou jednoty Orla Šlapanice. Je to akce 
organizovaná Českou katolickou cha-
ritou a výtěžek sbírky se používá na 
pomoc lidem v nouzi. Například část 
výtěžku loňské sbírky byla odeslána do 
jedné ze zemí v jihovýchodní Asii na 
pomoc obětem tsunami.

Celá práce na Tříkrálové sbírce začí-
ná v průběhu prosince předcházející-
ho roku, kdy je potřeba začít oslovovat 
vedoucí a děti, které potom v prvních 
dvou týdnech ledna chodí s pokladnič-
kami. Někdy to dá dost práce sehnat 
celkem 14 mladých nad 15 let nebo 
dospělých, kteří by se ujali vedení sku-
pinek koledníků a více než 40 dětí. 
Letos ovšem situaci zkomplikovaly 
různá nachlazení a chřipky, které mezi 

lidmi řádily. Z původně domluvených 
vedoucích jich třetina onemocněla, 
a tak jsem musel na poslední chvíli shá-
nět další. Naštěstí se to podařilo a sku-
pinky mohly dne 6. ledna, na „Tři krá-
le“, vyrazit. Ráno na mši svaté dostali 
koledníci i vedoucí požehnání od pana 
faráře a po namaskování vyrazili do 
ulic.

V odpoledních hodinách se postup-
ně skupinky trousily zpět na orlovnu, 
aby odevzdaly naplněné pokladničky. 
A bylo toho dost, co vykoledovaly. Při 
závěrečném počítání kasiček jsme 
dospěli k částce 92 521,50 Kč, což je 
zatím nejvyšší částka, jaká se ve Šla-
panicích vybrala.

Existují chvíle, kdy se tě špatná nála-
da drží, i když se jí snažíš všemožně 
zbavit. A jindy zas plyne život tak, že 
ti náladu nezkazí nic, ani kdyby ses na 
hlavu stavěl. Můžeš stát v dopravní 
zácpě, říznout se při holení, nebo jet 
s tchyní na nákupy, a přece se ti život 
bude zdát pohodový. Někdy ti zas ke 
zkažení nálady stačí ranní noviny, jin-
dy tvůj šéf a jindy zas tvůj pes. Každé-
mu pokazí náladu něco jiného. O jed-
nom zaručeném způsobu, který nám 
k tomu zaručeně a vždy dopomůže, 
vám ale teď napíši.

Cizí pes

My tři králové 
jdeme k Vám…

ně pěkný pohled: vedoucí s pokladnič-
kou zavěšenou na krku, jeden král nese 
křídu, druhý „bílé zlato“ – tříkrálový 
cukr a třetí balíček informačních letáků. 
Chodí od domu k domu, a když jim po 
zazvonění někdo otevře, zazpívají něko-
lik slok známé písničky „My tři králové 
jdeme k vám“. Poté lidem podají letáček 
a cukr a zeptají se, zda chtějí, aby jim 
na dveře napsali bílou křídou K+M+B 
2007, což podle někoho značí počáteč-

ní písmena jmen králů a podle něko-
ho v překladu „Pokoj tomuto domu“, 
což samozřejmě každému v duchu také 
přejeme. Lidé ve Šlapanicích a v Bedři-
chovicích už to všechno většinou zna-
jí, a tak přispějí mincí či bankovkou do 
kasičky, s koledníky si vymění poděko-
vání a rozloučí se. Někdy jsme dokonce 
fotografováni. Jen zřídka dojde k neote-
vření dveří či k odmítnutí. K poledni už 
pokladničky těžknou a nožičky začína-

jí bolet. „Ještě ten a ten domeček a pak 
půjdeme na oběd!“ povzbuzují vedoucí. 
A jsme ve fi nále! Vedoucí odevzdávají 
na orlovně průkazky a naplněné poklad-
ničky, děti vyprávějí rodičům své zážit-
ky a všichni mají radost z toho, že moh-
li být užiteční. Pane Ježíši, Panno Maria 
i naši strážní andělé, díky za veškerou 
podporu a ochranu! Kéž plody naší prá-
ce skutečně pomohou, kde mají.

Michaela Klímová

Mé velké díky patří všem vedoucím 
a koledníkům za jejich čas a obětavost, 
s jakou vyrazili do ulic. Také bych chtěl 
poděkovat paní Anně Kubišové, která 
pro naši jednotu organizuje Tříkrálovou 
sbírku v Bedřichovicích již od té doby, co 
začala naše jednota Orla tuto akci orga-
nizovat. Další poděkování patří našemu 
novému místostarostovi Pavlu Horáko-
vi, který fungoval jako prostředník měs-
ta při nutných úředních úkonech spo-
jených s pořádáním sbírky (zapečetění 
a rozpečetění kasiček, počítání výtěžku). 
Bez pomoci těchto lidí by se tato poměr-
ně rozsáhlá akce nedala zorganizovat.

Stanislav J. Fidrmuc, 

starosta jednoty Orla Šlapanice

Všem určitě elán sebere cizí pes. 
Lépe řečeno zbytky toho, co sně-
dl, upustil a opustil na ulici, abys do 
toho šlápl a proklel i ty, kteří s tím 
nemají nic společného. Takové šláp-
nutí do psího výkalu je podobné tře-
ba … fotbalu; všechny nás spojuje. Ať 
jsme studenti, kuchařky, ředitelé, přá-
telé, zloději, chudí, bohatí, černí, bílí, 
chytří, hloupí, všichni ťapáme bez-
mocně na ulici a hledáme nějaké pří-
hodné travnaté místo nebo kaluž, kde 
bychom si boty očistili. V této situaci 
jsme na tom jeden jako druhý stejně. 
To se ti pak úsměv zkřiví, jako když 
kousneš do šťovíku, a vždy, když tě 

zlost na neznámého psího pachatele 
přejde, odpuzující pach ti kyselý obli-
čej udrží.

Vzhledem k tomu, že vím stejně 
dobře jako ty, o co spolehlivější než 
jakékoli dva železné magnety je nevi-
ditelný magnet na podrážce tvé boty 
a obávaný psí exkrement na chodní-
ku, nebudu ti radit, abys dával pozor, 
kam šlapeš, ale poprosím tě, abys – až 
půjdeš příště venčit svého čtyřnohého 
miláčka – odklidil onen hnědý orga-
nický magnet. Čím méně příležitostí, 
jak někomu zkazit náladu, tím vesele-
ji na světě.

 Adam Gold
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Ačkoli je již pokročilé datum, když 
se podívám z okna, připadá mi, jako 
by byl březen a ne leden. Trochu se mi 
zasteskne po bílé kráse zasněžené kraji-
ny a jinovatkou oděných stromů. Cynik 
či praktik řekne, no co, aspoň ušetříme 
za topení! Nějak se nám podoba roč-
ních období stírá a mění. Venku teplo-

Poděkování
Trpím nevyléčitelným chronickým 

onemocněním, při kterém slábne svalo-
vá síla. Psychika takto nemocného člově-
ka je pod velkým tlakem, a proto si veli-
ce cením pomoci, které se mi dostává od 
sestřičky z pečovatelské služby. Důleži-
tá je nejen pomoc fyzická, ale i soucítě-
ní sestřičky s nemocnými, neboť i dobré 
slovo pomáhá léčit.

Určitě nejsem sama, kdo si tak velmi 
cení práce těchto sester. Mnohým jsou 
téměř jediným kontaktem s okolím a lidé 
na ně opravdu čekají jako na anděle spá-
sy v komplikacích, ve kterých se ocit-
li, a jedinou radost ve svém svízelném 

Na brněnský magistrát v posledních 
měsících přichází spousta stížností od 
nespokojených občanů i návštěvníků 
jihomoravské metropole. Předmětem 
stížností je obrovské množství záhad-
ných stop bláta v centru města. K vyšet-
ření tohoto paranormálního jevu byla 
proto zřízena zvláštní komise vybave-
ná nejmodernější technikou a vyškole-
ná zahraničními experty.

Komise po vysilující práci došla 
k následujícím zjištěním. Výskyt bláti-
vých stop se zvětšuje směrem k hlav-
nímu nádraží, před nádražní budovou 
však záhadně mizí. Největší hustota, 
a tedy jakési epicentrum výskytu, je pak 

Lednové rozjímání nad zimou
ty kolem 5 stupňů nad nulou, ale hlásí 
i desítku. Klimatologové varují před glo-
bálním oteplováním a letošní zima jim 
dává za pravdu. V Alpách za posledních 
100 let roztála polovina ledovců! Vinu 
nesou skleníkové plyny, které vypouš-
tíme do ovzduší. Ekologové bijí na 
poplach, ale slyší je vůbec někdo? Sly-
ší, ale jen velmi pomalu se velké nadná-
rodní společnosti pod tlakem veřejného 
mínění a zákonů rozhoupávají k činům, 
některé raději zaplatí pokutu a čudí si 
vesele dál.

Jestlipak děti našich dětí budou znát 
tu krásně bílou ladovskou zimu, se 
spoustami sněhu na sáňkování, klou-
začkami a všemi těmi radovánkami, 
které zima nese?

Nevíme.
I když to tak vypadá, já už teď taky 

sníh moc ráda nemám, ani velký mráz, 

opravdu jen za oknem, ale cítím, že to 
není správné a že když je roční období 
Zima, tak by ta zima opravdu být měla, 
a se vším, co k ní patří. Aby si člověk 
nemusel jen představovat ty romantic-
ké výhledy do majestátně bílé krajiny, 
průsvitné rampouchy visící ze střech 
a mrazem pomalovaná okna. No nechy-

bí vám to také? Jarmila Tomášková

Zkontrolujte si podrážky
v prostoru konečné zastávky trolejbu-
sové linky č. 31. Po analýze uvedených 
faktů vyšetřovatelé došli k těmto závě-
rům: 1. Původci tohoto znečištění jsou 
občané Šlapanic. Stopy totiž skutečně 
vždy začínají na konečné jednatřicítky. 
2. Příčinou záhadné absence stop před 
budovou hlavního nádraží jsou močící 
bezdomovci, kteří je pokaždé smyjí tak 
dokonale, že je chodník jako nový.

Protože zastupitelstvo brněnské rad-
nice dobře chápe složitou situaci Šlapa-
nických, rozhodlo se jim vyjít vstříc. Po 
nekompromisních rozpočtových škr-
tech vyčlenilo peněžní částku na zakou-
pení uzamykatelných skříněk, kte-

ré hodlá instalovat právě v prostoru 
konečné trolejbusu. Zde se budou moci 
zablácení Šlapaňáci přezout a svoji obuv 
uschovat do příslušné skříňky, ze které 
si předtím vyzvedli čisté boty. Klíče od 
těchto skříněk budou za zálohu 500 Kč 
k dispozici u řidičů trolejbusů.

Současně bylo přikročeno k tvrdým 
represívním opatřením. Osobě s trva-
lým pobytem ve Šlapanicích přistižené 
na území městské části Brno-střed 
v zablácených botách bude po zaplace-
ní pokuty 2000 Kč přelepen občanský 
průkaz nápisem „V BRNĚ NEŽÁDOU-
CÍ!“ a poté bude deportována za hrani-
ce města.

Od spolehlivého, avšak nejmenovaného 

zdroje získali Určík & Šurík 

přežívání; a to velice opomíjím odbor-
nou pomoc, která je nepostradatelná, 
jako jsou převazy, rehabilitační cviče-
ní, mytí ležících pacientů, či jiné úkony, 
což je hlavní náplní práce těchto sester. 
Jejich práce je velice náročná, jak fyzicky, 
tak psychicky, a je nedocenitelná. Není to 
pouhé zaměstnání, ale poslání.

Jejich klienty jsou většinou star-
ší a mnohdy i osamělí lidé. Škoda, že si 
dnešní mladá i střední generace neu-
vědomuje, že se do situace těchto lidí 
může kdykoli dostat!? A nemusí to být 
jen otázka stáří, někdy stačí vteřina, aby 
se ze zdravého mladého člověka stal člo-
věk naprosto závislý na svém okolí.

A proto by ti silnější z nás měli 
podržet ty slabé.

Celkově je koncepce domácí péče 
velice důležitá a navazuje na nemoc-
niční péči. Tím, jak populace stárne, 
bude jí stále více potřeba. Ještě loni byl 
pro mnohé nemocné či staré lidi třeba 
pobyt ve stacionáři denní péče nedo-
stupný. To se změnilo díky zákonu, kte-
rý nově upravuje příspěvek na péči mís-
to bývalé tzv. bezmoci a dovoluje svou 
výší podle postižení každému nemoc-
nému či starému člověku rozhodnout se 
pro ten který druh péče podle vlastního 
výběru. Umožňuje se tak těmto lidem 
například platit si asistenta, což je velmi 
důležité zejména pro vozíčkáře, a tak se 
pomáhá překonávat bariéry a zapojit se 
do normálního života.

Jarmila Tomášková
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PRONÁJEM
kancelářských 

prostor
Římskokatolická farnost Šlapanice nabí-

zí k pronajmutí nebytové prostory ve dvor-
ním traktu fary ve Šlapanicích vhodné k pod-
nikatelskému využití. Jedná se o tři místnosti 
o celkové podlahové ploše 84 m2 se samo-
statným sociálním zařízením a vjezdem z ul. 
Riegrovy. Nástup možný ihned. Případní 
zájemci se mohou hlásit na telefonních čís-
lech 544 245 280 nebo 603 353 417.  

či menší dům 
nejlépe přímo v lokalitě Šlapanic 

☎ 776 681 741

KOUPÍM BYT 

Souvislosti • Inzerce

Mohu-li volně reagovat na trefný 
článek RNDr. Karla Tesaříka z před-
minulého čísla Zpravodaje, který 
pojednává mj. o devastaci krajiny 
v okolí Šlapanic, tak snad leccos napo-
vědí i tyto snímky. Skutečně, když tak 
člověk občas prochází s fotoaparátem 
lány mezi letištěm a Hraničkami, tak 
toho k vidění už moc není. Za mých 
dětských let bych na této zdánlivě fád-
ní rovině nacházel mnohem víc moti-
vů – a také života.

Záběr tzv. Červeného kříže u letiště 
se už ve Zpravodaji objevil. Pokud si 
v blízké budoucnosti nějaký fotograf 
nevyšlápne přes oranici kvůli případ-
nému snímku, tak tohle torzo z října 
2006 bude asi poslední fotografi í v jeho 
dlouhé historii (kříž je z roku 1730). 
Kompozice dvou skruží s živořícími 
keříčky rmenu a černého bezu, pár set 
metrů od stavebnin Čegan, může snad 
oslovit výtvarníky, ale jako přírodní 
motiv potěchou pro oko už moc není. 
A co ty „nežádoucí“ náletové dřevi-
ny? Když až doposud nebylo možné 
z různých důvodů ponořit město do 
zeleně, které je třeba jako soli, nechme 
aspoň tyto růst tam, kde by nikomu 
vadit nemusely, protože i ony absor-
bují prach a ozdravují mikroklima. 
(Dodnes nevím, proč byly před pár 
lety vykáceny tři živé stromy na bře-
hu Říčky u Žuráně. Pokud to nebylo 
absolutně nutné, což je velmi prav-
děpodobné, tak dodatečná vysvětlení 
veřejnost asi neuspokojí.)

Je tedy důvod k optimismu? Snad nás 
jednou výstřelky klimatu, ruku v ruce 
s ochromením hospodářské činnosti 

„dokopou“ k oživení polomrtvé kraji-
ny, ovšem my starší se toho už sotva 
dočkáme. Tak jako se nedočkal známý 
nositel Nobelovy ceny Konrád Lorenz, 
jehož vize byly spíše pesimistické. Na 
jedné nástěnce jsem četl jeho slova: 
„Jestli se lidstvo nevzdá co nejdřív 
pověry, že stálé stupňování výroby 
za každou cenu je potřebou lidstva, 
že je to pokrok, pak my za to zapla-
tíme jen zkrácením života a nemo-
cemi, ale naše vnuky tím vraždíme. 
Jak z toho šíleného kolotoče? Místo 
dnešní vyrábějící a obchodující spo-
lečnosti vytvořit společnost slouží-
cí. Společnost, v níž jeden člověk 
nebude předmětem zisku druhého, 
ale jeden člověk tu bude ke službě 
druhému.“

Co ještě dodat? Většina kapitá-
nů průmyslu a obchodu si nestanoví 

Je důvod k optimismu? 

limity, neptá se, zda je to ještě potřeba, 
můžeme si to a to ještě dovolit? Oni 
se ptají jinak: Je možné vypouštět do 
ovzduší více emisí, než dovolují limity, 
a zatajit to? Je ještě možné navádět přes 
střed ČR na tisíc leteckých spojů den-
ně? Je možné pustit na dálnice a silni-
ce – tankodromy další tisíce kamiónů? 
Je to možné. Tak to provedeme! Myslí 
si snad vážně, že takto nastává ten zla-
tý věk lidstva? Ale kdeže! Za tím jsou 
ukryty zcela jiné zájmy. Řada prostých 
lidí, bojujících denně se stresem, ví, že 
je to cesta … někam. 

Nabízí se dvojznačný závěr: Oprav-
du, v dnešní době nebývalých vy-
možeností a konzumu všeho druhu 
máme všichni všeho dost. Ale ve 
jménu „pokroku“ si hrob kopeme 
dál.  

 Text a foto: Petr Bílek
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Sklo, keramika, porcelán, dárkové předměty,
bižutérie, domácí potřeby a jiné. 

 Vše nejlepší 
    k narozeninám, 
  Beruško. 
    
      Tvé Sluníčko

KOUPÍM DŮM 

Pron
ajm

u
Pron

ajm
uČ  , . ., 

hledá pro svoji nově vzniklou pobočku 

v Brně v IBC – Příkop 6, 

SPOLUPRACOVNÍKY
Praxe v oblasti obchodu výhodou. 

Zájemci se mohou hlásit přímo na pobočce 
nebo na tel.: 545 175 516

dlouhodobě 
       GARÁŽ V SÍDLIŠTI 
naproti benzínce Shell 
NABÍDNĚTE!  Tel.: 607 732 004

Dárkové zbožíDárkové zboží

Najdete nás v prostorách supermarketu Albert, Nádražní 9, Šlapanice.

  VE ŠLAPANICÍCH 
NEBO V BEDŘICHOVICÍCH 
DO 5 MIL.     ☎ 777 349 938

Inzerce
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Dárkové zboží

Hledání řešení problému kanalizace ve Šlapanicích 
má velmi dlouhou historii a prošlo rukama několika 
politických vedení.

Počátek současného stavu můžeme zařadit asi do 
roku 1990, kdy po změně politických poměrů přišlo 
místní Občanské fórum s požadavkem na Ing. Sed-
láka, tehdejšího nového předsedu městského národ-
ního výboru, jak zajistit čistotu Říčky. Ve stejné době 
dostaly Šlapanice pokutu 1,2 miliónu korun od České 
inspekce životního prostředí za znečišťování životní-
ho prostředí s tím, že tato pokuta se bude každoročně 
opakovat a zvyšovat až do doby, než Šlapanice zare-
agují a budou řešit znečišťování životního prostředí, 
zejména vypouštění splaškových vod do místního 
toku.

Tak vznikl návrh výstavby kanalizačního sběra-
če FII (náklady na tento sběrač byly 230 miliónů 
korun), který se stal součástí brněnského kanalizač-
ního systému. Za podmínek stanovených tehdejšími 
vodohospodářskými orgány bylo totiž zřízení vlast-
ní čističky odpadních vod ve Šlapanicích neúměrně 
nákladné, nebylo povoleno a žádná jiná koncepce 
neexistovala. Jednotný kanalizační systém byl vyjed-
nán na dobu maximálně deseti let. Vody byly pomocí 
sběrače FII, vybudovaného za výrazné pomoci Ing. 
Klimeše, odváděny na čistírnu odpadních vod v Mo-
dřicích.

Problém tohoto řešení je v tom, že jednotný systém 
odvádí veškeré odpadní vody, dešťové i splaškové (tj. 
odpadní voda z WC, koupelen, kuchyňských dřezů, pra-
ček, výroben atd.). Občané i fi rmy musí zbytečně platit 
za čištění dešťových a balastních vod, což se samozřej-
mě promítá do ceny stočného (pro technologii čistírny 
odpadních vod je to nejnákladnější varianta, neboť čistí 
velké množství znečištěných, avšak naředěných vod). 
Také proto město dále pracovalo na budování oddílné 
kanalizace.

Už v předrealizační fázi Česká inspekce životního 
prostředí ustoupila od pravidelné roční sankce, nic-
méně pro Šlapanice stále platil závazek dočasnosti 
tohoto řešení. Aby se Šlapanice nedostaly do problé-
mů, musela být dále řešena podmínka dočasnosti. 
Řešením bylo pouze připravit a zrealizovat důsledně 
oddílný kanalizační systém. Základním problémem ve 
vybudování oddílné kanalizace byly fi nanční zdroje. 
Proto bylo využito možnosti čerpat dotace z EU, která 
ale požadovala spojení obcí či svazků obcí pro vodo-
vody a kanalizace do větších celků. Proto se jednot-
livé svazky sloučily do Svazu vodovodů a kanalizací 
měst a obcí. Tento Svaz v rámci projektu EU Čistá 
Dyje připravil, projednal a nyní realizuje celou výstav-
bu oddílné kanalizace i ve Šlapanicích a Bedřichovi-
cích. Přímým investorem je Svazek obcí pro vodovody 
a kanalizace Šlapanicko. Celkové náklady jsou 1050 
miliónů korun, z toho na Šlapanice připadá 130 mili-
ónů korun.

Abychom mohli získat peníze z EU, musíme zaručit 
následující:

–  Po dobu pěti roků po výstavbě nesmí projekt při-
nést „žádný ekonomický efekt soukromému ani 
právnímu subjektu“,

–  zásadu „Znečišťovatel platí sám“ – ten, kdo se včas 
nepřipojí, si musí vše zaplatit sám.

Výstavba splaškové části oddílné kanalizace začala 
v únoru 2005 a přes veškeré problémy spěje ke konci. 
V současné době je ve Šlapanicích prostavěno více než 
90 % celkového objemu prací.

Na jiném místě uvádíme seznam ulic, ve kterých je 
možné se již se splaškovými vodami připojovat, neboť 
na kanalizační stoky bylo vydáno povolení o předčas-
ném užívání stavby.

Město Šlapanice není přímým investorem projektu. 
Jeho zákonný úkol je zajistit v rozpočtu města zdro-
je pro úhradu úvěru podle výše investičního nákladu. 
Dále je nutno připomenout, že podle zákona č. 274/ 
2001 Sb., o vodovodech a kanalizacích pro veřejnou 
potřebu, v platném znění, je majitelem přípojky, a to 
od odbočení z hlavní stoky až po zaústění domovní 
instalace, majitel nemovitosti. Přesto město Šlapanice 
a Svazek vycházejí vstříc občanům a každému majiteli 
nemovitosti, kteří se ve lhůtě ukončení projektu napo-
jí na nový systém a řádně oddělí odpadní vody, tím že 
hradí toto:

a)  vypracování projektu přípojky celkem 8 500 000 
Kč,

b) vyřízení stavebního povolení,
c)  tam, kde pro majitele nemovitosti bylo výhodněj-

ší provést připojení stávající jednot. přípojku, byla 
vyprojektována nová přípojka dešťová, kterou měs-
to uhradilo celkem za 3 500 000 Kč

d)  27 % z celkového nákladu části přípojky pod komu-
nikací,

e)  EU hradí 68 % nákladů na část přípojky pod komu-
nikací,

f )  SFŽP na totéž hradí 5 % nákladů,
g)  menším dílem přispívá i Rakouská spolková repub-

lika.

V průměru celková účast veřejných zdrojů na jednu 
přípojku činí 25 000 Kč.

Pokud se jednotlivá nemovitost do fi nanční uzá-
věrky celé stavby nepřipojí, nebude zařazena do pro-
jektu. Finanční vyrovnání se provádí na základě „pro-
jektu podle skutečného provedení stavby“ a na zákla-
dě odpočtu tzv. méněprací. Přitom za méněpráce se 
považuje každá nenapojená přípojka. O to je snížen 
rozsah dotace a podle zásady „znečišťovatel platí 
sám“ si pozdější připojení budou muset platit majitelé 
nemovitosti sami v plné výši.

Příloha

Historie problému kanalizace

1
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1.  Mám stavební povolení na kanalizační přípojku. 
V případě, že majitel nemovitosti ještě stavební povo-
lení nedostal, je nutno kontaktovat stavební úřad 
Městského úřadu Šlapanice (případně Ing. Petra Hla-
váče – tel.: 731 179 238).

2.  Stoka, na niž se budu napojovat, je v předčasném 
užívání (viz seznam ulic, na kterých je již povoleno 
předčasné užívání splaškové kanalizace; informace 
případně podá Ing. Petr Hlaváč).

3.  Musím zvážit, jakým způsobem budu kanalizační 
přípojku realizovat:
a)  svépomocí – v tomto případě je nutno vybrat 

stavební dozor (dohled) osobou pro tuto činnost 
oprávněnou,

b)  dodavatelsky (za pomoci odborné fi rmy) – každý si 
může vybrat fi rmu podle vlastního uvážení. Níže je 
seznam fi rem, které nabídly městu provedení kanali-
začních přípojek. Při provedení prací dodavatelsky je 
vhodné nechat si zpracovat nabídku od více fi rem.

4.  Jako majitel nemovitosti (stavebník kanalizační pří-
pojky) jsem povinen zajistit vytyčení inženýrských 
sítí (kabely telefonní, kabelové TV, potrubí vodo-
vodu, plynovodu, elektrokabely, kabely veřejného 
osvětlení atd.) v trase kanalizační přípojky. V případě 
zájmu může toto zařídit dodavatelská fi rma. Vytyčení 
věnujte, prosím, maximální pozornost, neboť poško-
zené místo lze zpětně nalézt a náklady na opravu jsou 
velmi vysoké a jdou k tíži toho, kdo škodu způsobil.

5.  Po splnění bodů 1–4 mohu začít se stavbou (pro-
vedení výkopových prací na kanalizační přípojce, 
položení kanalizačního potrubí, instalace revizní 
kanalizační šachty, oddělení splaškových a dešťových 
vod, vyřazení septiku nebo žumpy z provozu).

6.  Po provedení prací v bodě 5 před zasypáním (záho-
zem) potrubí kanalizační přípojky musím zajistit:
a)  kontrolu kanalizační přípojky (případně vnitřní 

kanalizace) správcem kanalizace (VAS, a. s. – pro-
vede Ing. Petr Hlaváč),

b)  kontrolu neporušenosti křížených inženýrských 
sítí (viz bod 4), od jednotlivých správců sítí (viz 
kontakty níže).

 Veškeré tyto úkony v případě zájmu může zařídit 
dodavatelská fi rma.

7.  Po splnění bodů 1–6 jsem povinen požádat o kolauda-
ci kanalizační přípojky na stavebním úřadě Městského 
úřadu Šlapanice. Následuje oznámení o konání kolau-
dačního řízení, kde jako majitel připojované nemovi-
tosti předložím pracovníkovi stavebního úřadu:
a)  potvrzení o vytyčení křížených inženýrských sítí 

(viz bod 4),
b)  potvrzení o kontrolách před záhozem (zasypáním) 

křížených inženýrských sítí (viz bod 4),
c)  potvrzení o kontrolách před záhozem (zasypáním) 

kanalizační přípojky (podrobně viz bod 6),
d)  potvrzení od provádějící fi rmy, případně oprávně-

ného stavebního dozoru, že podmínky stavebního 
povolení byly splněny,

e)  prohlášení o shodě použitého kanalizačního potru-
bí a revizních kanalizačních šachet (v případě 
nejasností podá bližší informace Ing. Petr Hlaváč),

f )  nákres zaměření skutečného provedení přípojky 
(včetně okótování přípojky a revizní šachty).

U nemovitostí, které nemají smlouvu o stočném, je nut-
no uzavřít smlouvu s VAS, a. s., jako správcem kanalizace.

Upozornění: Před provedením stavby je nutno pozor-
ně pročíst podmínky uvedené ve stavebním povolení 
a veškerou projektovou dokumentaci včetně technické 
zprávy a řídit se jimi.

Případné dotazy a vysvětlení podá pracovník 
Svazku pro vodovody a kanalizace Šlapanicko Ing. 
Petr Hlaváč

Kontakt:
tel. 731 179 238, 
e-mail: hlavac.p@seznam.cz

Kancelář Svazku pro vodovody a kanalizace Šlapa-
nicko: Masarykovo nám. 6, nad knihovnou

Konzultační hodiny: 
 každé úterý 15.00–16.30, případně po telefonické 
dohodě
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Stručný postup pro provádění kanalizačních přípojek

Vodovod + kanalizace – VAS, a. s. 
pí Zelinková 
tel. 544 226 084 
termín objednání min. 2 dny předem

Plynovod – JMP a. s.  
tel. 545 548 326, …369, …584, ...153, p. Spiegel
tel. 606 673 904 
termín objednání min. 4 dny předem

Kabely telefonní – Telefónica O2 Czech Republic, a.s.  
Milada Pařilová 
tel. 541 135 151 
termín objednání 14 dnů předem 

Elektro kabely – E.ON Česká republika
tel. 545 142 865, …2862
mobil 602 520 551 
termín objednání min. 4 dny předem

Seznam organizací (správců inženýrských sítí), které je nutno oslovit, 
protože vstupují do řízení o stavbě kanalizačních přípojek

Kontakty pro vytyčení jednotlivých inženýrských sítí před stavbou přípojky:
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Kabely kabelové televize – SELF servis s. r o. 
Ing. Hlaváč – mobil 731 179 238 
(p. Růžička – mobil 602 711 518) 
termín objednání min. den předem

Kabely Českých radiokomunikací – fi rma Vegacom, a. s.
p. Bolehovský
mobil 603 855 284
termín objednání 14 dnů předem 

Kabely Dopravního podniku města Brna 
(pouze ulice Brněnská)
p. Urban, mobil 605 580 852 
termín objednání 7 dnů předem 

Kabely veřejného osvětlení – Elsymo s. r. o.
Ing. Chmelař 
mobil 724 374 698
termín objednání min. 3 dny předem
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Kontakty pro kontrolu (přejímku) před záhozem dokončené přípojky a případných 

dotčených jednotlivých inženýrských sítí:

Vodovod + kanalizace – VAS, a. s.
Ing. Petr Hlaváč, tel. 731 179 238 
(pí Zelinková, tel. 544 226 084)
termín objednání min. 1 den předem

Plynovod – JMP a. s.
Ing. Hlaváč – mobil 731 179 238 
(p. Spiegel, tel. 606 673 904)
termín objednání min. den předem

Kabely telefonní – Telefónica O2 Czech Republic, a.s.
p. Dvořák, tel. 602 724 315
p. Pokorný, tel. 541 135 189, mobil 606 613 871 
(p. Procházka, tel. 602 521 703)
termín objednání min. 3 dny předem

Elektro kabely – E.ON Česká republika
p. Rypal – tel. 545 141 349, mobil 724 053 033 
(p. Černoch – tel. 545 141 173, mobil 602 563 435) 
termín objednání min. 3 dny předem

Kabely kabelové televize – SELF servis s. r. o. 
Ing. Hlaváč – mobil 731 179 238 
(p. Růžička – mobil 602 711 518)
termín objednání min. den předem 

Kabely Českých radiokomunikací – 
fi rma Vegacom, a. s., 
p. Mudroch – mobil 603 855 612

Kabely Dopravního podniku města Brna 
(pouze ulice Brněnská)
p. Urban, mobil 605 580 852, 
termín objednání 7 dnů předem 

Kabely veřejného osvětlení – Elsymo s. r. o. 
Ing. Chmelař, 724 374 698
termín objednání min. 3 dny předem

Firmy, které nabídly městu provádění kanalizačních přípojek

Tyto fi rmy zařídí (v případě zájmu objednatele)

a) vytyčení inženýrských sítí a jejich kontrolu před záho-

zem (zasypáním),

b) zaměření skutečného provedení kanalizační pří -

pojky,

c) předají veškeré podklady nutné ke kolaudaci – viz 

text Stručný postup pro provádění kanalizačních pří-

pojek.

Doporučujeme, aby pro snížení nákladů na vybudová-

ní kanalizační přípojky se jednotliví stavebníci (majitelé 

nemovitostí) domluvili na jednom dodavateli. Pro větší 

počet přípojek na jedné ulici je dodavatel schopen nabíd-

nout výhodnější cenu, než když provádí přípojku jednu.

Firma Karel Král

 Podhorní 13

 628 00 Brno-Líšeň, tel.: 776 144 699 p. Král

 Firma provádí potřebné administrativní úkony, umí 

zařídit nutná povolení.

Vodoinstalatérství POLAKOVIČ

 Horská 62, 616 00 Brno-Žabovřesky

 592 61 Borač 48

 tel.: 604 482 191p. Polakovič

 Firma provádí potřebné administrativní úkony, umí 

zařídit nutná povolení.

DROMstav s. r. o.

 Pšeník 5, 639 00 Brno

 tel.: 775 708 771

 p. Buchač

 Firma provádí potřebné administrativní úkony, umí 

zařídit nutná povolení.

ELIÁŠ Fr.

 Křídlovická 53, 603 00 Brno

tel.: 777 245 279

p. Eliáš

Firma provádí potřebné administrativní úkony, umí 

zařídit nutná povolení.
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ulice Čechova – celá  (Stoka I, IE)

ulice Nádražní (Stoka IB, IB-1, BB, B) – mimo 
úsek mezi ul. Brněnskou a Čechovou a mimo 
nemovitosti, které se budou napojovat pod 
zahradami u železniční vlečky – ICEC (Papírny) 
– do stoky BA

ulice Kobylnická – celá (Stoka BC)

ulice Vrchlického – celá (Stoka BC)

ulice Hybešova – celá (Stoka BC-1, BD-1, BD-2)
 
ulice Jiříkovská – celá (Stoka J)

ulice Dlouhá u potoka (zahrady) – od ul. Ponětovská 
k mostu na ul. Lidická (Stoka G1)

ulice Dlouhá – celá od rozdvojení na ul. Tyršova po 
garáže (býv. cihelna) (Stoka D)

ulice Štefanikova – celá (Stoka IB, IB-2)

ulice Husova – celá (Stoka B, BD)

ulice Ponětovská – celá (Stoka JC)

ulice 8. května – celá  (Stoka JC-1)

ulice Brněnská – od ul. Riegrova (od potoka) po 
konec u benzínky (Stoka L)

ulice Jiráskova (stará část) – od ul. Husova po ul. 
Hybešova (Stoka B)

ulice Komenského – celá (Stoka M, MA)

ulice Kollárova – celá (Stoka M)

ulice Nerudova – od ul. Sušilova po ul. Nad Zámkem 
(Stoka MC, OB)

ulice Nad Zámkem – celá mimo RD Nad Zámkem 
907/1 (Stoka O)

ulice Sušilova – celá (Stoka LA)

ulice Těsnohlídkova – celá, mimo boční uličky (Stoka 
LA, O)

ulice Jungmannova – celá (Stoka I)

Stav k 18. 12. 2006
 Ing. Petr Hlaváč (731 179 238)

Příloha

ELKAT
 Mariánské údolí 3, Brno

tel.: 544 212 747, 603 425 794, pí Kavická
Firma provádí potřebné administrativní úkony, umí 
zařídit nutná povolení.

VINTR Leoš
 Hostěnice 192 

tel.: 777 699 848, 777 812 480, p. Vintr
Firma provádí potřebné administrativní úkony, umí 
zařídit nutná povolení.

s. h. p. s r. o.
 Pražská 38b, 642 00 Brno-Bosonohy

Táborská 93, 615 00 Brno-Židenice
tel.: 547 227 947-9, 547 213 002 – tel. i fax. 603 119 599
pí Vrbová
Firma provádí potřebné administrativní úkony, umí 
zařídit nutná povolení.
shp@volny.cz • info@shpstavebni.cz

SVÍTIL PLUS s. r. o. a NĚMEN, spol. s r. o.
 Křídlovická 35, Brno
 tel.: 543 216 888, 548 210 016, 602 711 183

p. Ing. Vetešník
Firma provádí potřebné administrativní úkony, 
umí zařídit nutná povolení.
svitil@svitilplus.cz • nemen@tiscali.cz

AGO-TOP s. r. o.
 Palackého 212/32, Šlapanice

tel.: 544 245 709
Prodejna instalačního materiálu, kanalizačních 
šachet a potrubí.

WAVIN Ekoplastik s. r. o.
 Rudeč 848, 277 13 Kostelec nad Labem
 pobočka Nové sady 37, 602 00 Brno
 tel.: 724 331 083, 543 211 644, p. Doležal, 

vaclav.dolezal@wavin.cz
 Dodavatel kanalizačních šachet a potrubí.
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Předčasné užívání nově provedené splaškové kanalizace
Vlastníci nemovitostí v níže vyjmenovaných ulicích, kteří mají v pořádku formální náležitosti, se mohou 
začít připojovat na nově vybudovanou splaškovou kanalizaci. Seznam bude později aktualizován.

Přílohu o kanalizaci vypracovali za Svazek pro vodovody a kanalizace pro Šlapanicko

Ing. Petr Hlaváč, Ing. Oldřich Sedlák a Ing. Alois Brzobohatý

a za město Šlapanice starosta Ing. arch. Jaroslav Klaška a Bc. Magdalena Černá 




